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سرمقاله

تمرکز برنامه هفتم 
بر اقتصاد دیجیتال

فضای استارت آپی كشور 
هــم اكنون در حال رشــد 
كردن و بالغ شدن بوده كه 
خوشبختانه اكنون نهادهای 
رگولاتور متوجه اهمیت اســتارت آپ ها شده اند 
 و شرایط نســبت به گذشــته خیلی بهتر شده و 
آن ها را دیگر یك بخش لوكس نمی دانند. استارت 
آپ ها در ســال های گذشــته توانسته اند سبك 
جدیدی از زندگی و كار كردن را معرفی كنند كه 
باید از این ظرفیت اســتفاده كرد. یکی از عوامب 
عامل تاثیرگذار در توسعه تجارت الکترونیك این 
است كه اجازه فعالیت به كسب و كارهای بخش 

خصوصی و استارت...

  رضــا قربانی، کارشــناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه 3
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استقبال بیش از  ۹۰۰هزار 
نفر از طرح اتصال پیام 

رسان های بومی

حمایت از استارتاپ ها برای بهبود رشد اقتصادی ضرورت دارد 

افزايش سهم استارت آپ ها در کسب وکارهاي خرد
صفحه3

صفحه4

خط   اعتباری  500 میلیون   دلاری   برای   دانش بنیان ها
نیازهای   ارزی   شرکت های   دانش بنیان   تامین    می شود 

معاون سیاســتگذاری و اعتباربخشی سازمان 
فناوری اطلاعات گفت: بیــش از ۹۰۰ هزار نفر 
تاكنون از طرح اتصال متقابل پیامرسانهای بومی 
استفاده كرده اند. حامد منکرسی در خصوص 
آخرین آمارها از اتصال متقابل پیام رســان های 
بومی به یکدیگر گفت: خوشــبختانه از سوی 
اپراتورها اســتقبال خوبی از این طرح شــده و 
شــاهد اتصال پیام رســان های بومی به طرح 
اتصال متقابل هستیم. می توان گفت به زودی دو 
پیام رسان جدید به طرح اتصال متقابل متصل 
می شوند. وی در ادامه با اشاره به اینکه در حال 
حاضر ۴ پیام رســان بومی قابلیت طرح اتصال 
متقابل را ایجاد كرده اند گفت: به منظور توسعه 
و افزایش خدمات ارزش افزوده جدید روی پیام 
رســانها فراخوانی منتشــر كرده ایم و از بخش 
خصوصی نیز درخواست كردیم برای این منظور 
مشاركت كند. منکرسی ادامه داد: خوشبختانه از 
این فراخوان استقبال خوبی شده و بیش از ۴۰ 
شركت برای مشــاركت اعلام آمادگی كرده اند. 
به این ترتیب تا ۱۵ تیرماه به شركت ها فرصت 
داده شــده كه پیشنهادهای خودشــان را ارائه 
دهند تا بتوانیم مشــاركت های جدیــد را آغاز 
كنیم و سرویس های جدید و نوآورانه ای را روی 
بستر پیام رســان های بومی ارائه دهیم. وی در 
خصوص اســتقبال از طرح اتصال متقابل پیام 
رسان های بومی به یکدیگر گفت: استقبال مردم 
از طرح اتصال متقابل پیام رسان ها به یکدیگر 
خوشــبختانه خوب بوده و تا به امــروز بیش از 
۹۰۰ هزار نفر از این قابلیت استفاده كرده اند كه 
در دو ماه عدد قابل توجهی است و با طرحی كه 
با مشاركت بخش خصوصی اجرا خواهد شد این 

عدد افزایش چشمگیری...

اجتماعی

عضو كمیسیون ســلامت، محیط زیست و خدمات 
شهری شورای اسلامی شهر تهران تأكید كرد كه با 
توجه به حوزه فعالیت گسترده آتش نشانان، باید نگاه 
ملی به آنها داشــت و از همه ظرفیت ها برای تجهیز 
و حل مشکلات آنها اســتفاده كرد. سوده نجفی در 
خصوص وضعیت در خواســت های آتش نشــانان، 
گفت: آتش نشانان یکی از اقشار زحمت كش جامعه 
هستند كه با از خودگذشتگی در دل حوادث حاضر 
شده و ایفای مسئولیت می كنند؛ اما متأسفانه جامعه 
كمتر به این قشر توجه دارند و معمولا در هنگام بروز 
حوادث شاهد رشادت های آنها هستیم. وی ادامه داد: 
شهر تهران با توجه به جمعیت قابل توجه ای كه در آن 
وجود دارد و همچنین برخی ساختمان ها و مکان های 
پر خطر بیش از سایر شهرهای دیگر در معرض حوادث 
است و باید سازمان آتش نشانی را مختص شهرداری 
ندانیم، بلکه با توجه به حوزه فعالیت گسترده سازمان 
باید نگاه ملی به آن داشت و از همه ظرفیت ها برای 

تجهیز و حل مشکلات آنها اقدام كرد.
رئیس كمیته سلامت شورای اسلامی شهر تهران افزود: 
تهیه لوازم و تجهیزات مورد نیاز مطابق با استانداردهای 

روز دنیا یکی از الزامات بدیهی این ســازمان است كه 
ما این مطالبه را از شــهرداری تهران داریم و بنده این 
موضوع را چندبار در صحن علنی شورا مطرح كردم كه 
خوشبختانه با پیگیری های صورت گرفته، اقداماتی 
در خصوص تجهیز امکانات صورت گرفت و بر اساسی 
گزارشاتی كه از این سازمان دریافت كردم تجهیزات 
فردی پرسنل سازمان آتش نشــانی تا حدی بر طرف 
شــده و مناقصاتی نیز برای تجهیزات عملیاتی انجام 
شده است. نجفی با بیان اینکه آتش نشانان انتقادات 
متعددی به نادیده گرفتن قانون مشــاغل ســخت و 
زیان آور و برخی مســائل صنفی و رفاهی خود دارند، 
ادامه داد: شورای شهر و شهرداری تهران در این زمینه 
اقدماتی انجام داده اند؛ اما حل تمام این موارد، نیازمند 
اصلاح قانون می باشد كه باید دولت و مجلس در این 
خصوص به ویژه قرار گرفتن آنها در ردیف مشاغل سخت 
و زیان آور اقدام كند. اخیرا با تلاش های صورت گرفته 
اقداماتی در خصوص مسکن كاركنان این سازمان انجام 
شده كه بر اساس گزارشی كه به بنده ارائه شده است 
 در مرحله اولیه ثبت نام با اولویت كاركنانی كه دارای 

مسکن نمی باشند، قرار دارد.

سبد تولیدات »فارابی« در سال ۱۴۰۲ نهایی شد
مسعود احمدیان سرپرست معاونت فرهنگی بنیاد 
سینمایی فارابی از نهایی شــدن سبد تولیدات این 
بنیاد برای ســال جاری خبر داد. مسعود احمدیان 
سرپرســت معاونت فرهنگی بنیاد سینمایی فارابی 
در گفتگو با خبرنگار مهر، دربــاره آخرین وضعیت 
پروژه های سینمایی این بنیاد در سال جاری گفت: از 
جمله سیاست های فارابی در حوزه تولیدات سینمایی 
حمایت از تنوع موضوعی است و دنبال آن نیستیم 
همه تولیداتــی را كه مورد حمایــت قرار می دهیم 
به عنوان محصول فارابی معرفی كنیم. چراكه وظیفه 

فارابی حمایت از توسعه سینمای ملی ایران است.
وی افزود: بسیاری از فیلم ها و فیلمنامه ها جهت ارتقا 
در فارابی مورد حمایت قرار می گیرند و نامی از فارابی 
در آن اثر به عنوان مشاركت كننده و یا صاحب فیلم 
ذكر نمی شود كه برخی از آثار مورد حمایت فارابی 
در سال گذشته از همین جنس هســتند و فارابی 
در راستای توسعه و رونق سینمای ملی ایران از آنها 
حمایت كرده است. از جمله می توان به »پرونده باز 
اســت« آخرین اثر زنده یاد كیومــرث پوراحمد و یا 
»بخارست« كه موجب احیای مجدد سینما در دوران 

پساكرونا شد اشاره كرد.
احمدیان در ادامه افزود: یکی از مهمترین مســائل 

در مورد نحــوه تولید فارابی كه نیاز بــه اصلاح باور 
عمومی دارد این است كه همه تولیدات فارابی ناظر 
به جشنواره فجر نیســت، بلکه برای فارابی به عنوان 
نهاد ملی ســینمای ایران توسعه ســینمای ملی 
مسئله اصلی اســت. در واقع حفاظت از منافع ملی، 
توسعه ژانر، اشتغال و توسعه فعالیت سینماگران و 
فعال سازی ظرفیت های استانی از مهمترین نکات در 

تصمیم گیری فارابی در فرآیند تولید اثر است.
این مدیر بنیاد فارابی ادامه داد: فارابی به عنوان نهاد 
ملی سینمای ایران اصولی برای تولیدات خود قائل 
است و قرار نیست موازی كاری كند. در حوزه هایی 
ورود خواهیم كرد كه كمتر كسی در این حوزه ها وارد 
شده و یا بخش خصوصی توان ورود به این حوزه ها را 
ندارد. در واقع فارابی درصدد پر كردن خلاء های تولید 

در سینمای ملی ایران است.
معاون فرهنگی بنیاد سینمایی فارابی درباره تولیدات 
ســال جاری این بنیاد هم تأكید كــرد: مهمترین 
نکته درباره روند تولیدات امسال این است كه سبد 
تولیدی ســال ۱۴۰۲ فارابی نهایی شده، بخشی از 
آثار در دســت تولید قرار گرفته و برنامه فارابی برای 
تولیدات كاملًا مشخص شده است. همچنین برخی 
 از تولیدات كه در سال گذشته آغاز شده بود در دست 

پیگیری است.

اعضای شــورای راهبری مجمع رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر ایران »رصتا« در نمایشــگاه الکامپ 
نظرات خود را در خصوص ماده واحده تعیین الزامات 
ساماندهی حوزه صوت و تصویر فراگیر مصوب شورای 
عالی انقلاب فرهنگی بیان كردند. اعضای شــورای 
راهبری مجمع »رصتا« با حضور در نمایشگاه الکامپ، 
ششمین جلسه شــورای راهبردی مجمع »رصتا« 
را تشــکیل دادند و در خصوص مصوبه اخیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و هم افزایی صدا و سیما و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در حوزه صوت و تصویر فراگیر 

صحبت كردند.
مهدی شــاملو مدیر رســانه آنتن و رییس شورای 
راهبری مجمع رصتا در ابتدای این نشســت گفت: 
اصل تصویب ماده واحده تعیین الزامات ساماندهی 
حوزه صوت  و تصویر فراگیر از نظر سکوهای صوت و 
تصویر فراگیر اتفاق خوبی است كه باعث مشخص 
شــدن دامنه صدور مجوز در وزارت ارشاد و صدا و 
سیما شــد و برخی خلأهای قانونی را برطرف كرد 
اما درخواســت ســکوهای صوت و تصویر فراگیر از 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و شخص رئیس جمهور 
محترم این است كه در كمیته ای كه با حضور سازمان 
تنظیم مقررات رســانه های صوت و تصویر فراگیر و 
وزارت فرهنگ و ارشاد برای تدوین مقررات لازم برای 
ساماندهی این عرصه پیش بینی شده است، فضایی 

برای مشــاركت نمایندگان بخش خصوصی برای 
تهیه لایحه پیش بینی شود. در ادامه آرش دارابیان 
مدیر رسانه »اپیزود« و عضو شورای راهبری مجمع 
»رصتا« با اشاره به مصوبه شورای عالی انقلاب گفت: 
اگر تمام نقدها و مباحث در این حوزه را كنار بگذاریم، 
هم اكنون كه با مصوبه شورای عالی انقلاب، جایگاه 
متولی حوزه نمایش خانگی مجدداً تثبیت شده است، 
اتفاقی مباركی رقم خورده است. امیدوارم همگی به 
یکدیگر كمك كنیم تا هرچه بیشتر به سمت مسیری 
خوب حركت كنیم و آن را به سرانجامی خوب برسانیم 
و درنهایت در راستای كمك به بخش خصوصی گام 
بردارد. وی افزود: به عقیده من ســاترا باید فضا را با 
بخش خصوصی صمیمانه تر كنــد علی الخصوص 
زمانی كه قرار است قوانین مهمی را وضع كند. مشورت 
گرفتن با پلتفرم ها تاثیرات بسیار خوبی خواهد داشت. 
ناگفته نماند ساترا در زمینه اعطای مجوز به سکوها 
عملکرد خوبی داشــته و كمك های بسیاری به آنها 
كرده است. اگر همان شیوه در تولید محتوا هم اتفاق 

بیفتد تمام حرف وحدیث ها از بین خواهند رفت.
سامان مرادحسینی مدیر رسانه روستا تی وی نیز با 
بیان نظر خود راجع به مصوبه شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی اظهار كرد: ساترا همانند نهادهای دیگری 
كه در دنیا وظیفه تنظیم گری دارند در این چندسال 

تعامل خوبی با رسانه ها داشته است.

رئیس مجلس شــورای اسلامی نســبت به بی 
حرمتی به ســاحت قرآن كریم واكنش نشــان 
داد. محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی نســبت به بــی حرمتی به ســاحت 
 قرآن كریم در صفحه شــخصی خــود واكنش

 نشان داد.
وی نوشــت: »بی احترامی و جســارت دولت و 

پلیس سوئد در فراهم ســاختن زمینهٔ اهانت به 
ساحت مقدس #قرآن_كریم با پوشش دروغین 
آزادی بیان و عمل را به شدت محکوم می كنم. 
مسلمانان جهان با توجه به مواضع مراجع عظام 
تقلید و در چارچوب قوانین مقدس اسلام به نحو 
مقتضی پاسخگوی این اهانت های منزجركننده 

خواهند بود.«

معاون امور اداری و اســتخدامی رئیس جمهور 
گفت: تغییر ساعت كاری از ۶ صبح الی ۱ بعد از 

ظهر با مجوز سران قوا بود. 
»میثم لطیفی« معاون امور اداری و استخدامی 
رئیس جمهور، در حاشــیه جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران درباره تغییر ســاعت كاری 
ادارات، گفت: دولت پیشــنهادی را بررسی كرد 
و در اسفند ۱۴۰۱ مصوب كرد كه ساعت كاری 

كاركنان در ایام مصرف بالای برق از ۱۵ خرداد تا 
۱۵ شهریور، ۶ الی یك باشد و مابقی آن دوركاری 

باشد.
وی افزود: هیئت تطبیــق آن را رد كرد و گفت 
خلاف قوانین اســت. ما مجوزی از ســران قوا 
گرفتیم كه در این ایام امکان داشــته باشیم از 
دوركاری اســتفاده كنیم و از ســاعت ۶ تا یك 
بعدازظهر ساعت كاری باشد و آن را اعلام كنیم.

جمعی از مردم و دانشــجویانی تهرانی در پی اقدام 
ســوئد درباره اهانت به ســاحت قرآن كریم تجمع 
و این اقــدام را محکوم كردند. دانشــجویان و مردم 
معترض با در دســت داشتن  دســت نوشته هایی 
با مضامین »سکوت هر مســلمان خیانت است به 
قرآن«، »توهین تحقیر اهانــت آزادی یا وقاحت« 
و... با ســردادن شــعارهایی نظیر الله اكبر، مرگ بر 
آمریکا، مرگ بر اســراییل، ســکوت هر مســلمان 
خیانت است به اســلام، ضمن محکوم كردن اهانت 
 به ساحت قرآن كریم خواســتار احترام به مقدسات 

ادیان الهی شدند.
این دانشجویان همچنین خواســتار برخورد وزارت 
امور خارجه با عوامل این اقدام شنیع شدند. در پایان 
این تجمع بیانیه ای قرائت شد كه متن آن به شرح زیر 
ونَ  است:بسم الله الرحمن الرحیم، »إنَِّ الذَِّینَ یحَُادُّ
الَلهّ وَرَسُــولهَُ كُبِتُوا كَمَا كُبِتَ الذَِّینَ مِنْ قَبْلهِِمْ  وَقَدْ 
نَاتٍ  وَللِکَْافرِِینَ عَذَابٌ مُهِینٌ. به درستی  أنَزَْلنَْا آیاَتٍ بیَِّ
كسانی كه با خدا و رسولش مخالفت می كنند خوار و 
ذلیل می شوند، همان طور كه پیشینیان آن ها ذلیل 
شدند. به تحقیق ما آیاتی آشکار و روشن نازل كردیم 
و كافران عذابی خواركننده دارند. »سوره ی مباركه 

مجادله آیه ۵«
سیاست های خبیثانه دولت های غربی كه برخلاف 
شــعارهای توخالی، خود را كانــون تمدن جهانی و 
داعیه دار حقوق بشر معرفی می كنند، بار دیگر ذات 
پلید و اسلام ســتیزش را به نمایان گذاشت. دولت 
سوئد به عنوان یکی از دست نشانده های دول غربی 
كه بارهــا و بارها بــا هتك حرمت به رســول معزز 
و مکرم اســلام )ص(، ائمه اطهار )ع( و مقدســاتش 
چهره ی كریه خود را نشــان داده بودند؛ این بار در 

عملی ننگین با تجمع سوزاندن نشانه ی الهی موافقت 
كرده و ســیمای كثیف و خبیثانه ی خود را كه هیچ 
قرابتی با انسانیت و آزادگی ندارد، نشان داد؛ و باعث 
 آزردگی خاطر قلوب بیش از دو میلیارد مســلمان 

جهان شد.
سیاست اســتکباری غرب كه با محوریت آمریکای 
منفور و اسرائیل غاصب همیشــه علم داری خود را 
در ظلم و جنایت های جهانی همچون ایجاد فتنه و 
آشــوب، جنگ ، قتل و غارت  و همچنین اذیت و آزار 
كودكان، زنان و مردم بی گنــاه در جای جای جهان 
در معرض دیــدگان مردم جهان قــرار داده بود، بار 
دیگر با توهین به ساحت مقدس قرآن كریم، اثبات 
كرد كه هیچ نســبتی با ادعاهای بی پایه و اســاس 
 خود ندارد و تماماً در خفت، گمراهی و جهالت خود 

غرق شده است. 
دولت ســوئد و در رأس آن نظام اســتکباری غرب 
بداند كه ما مســلمانان غیور ایران هم صدا با ســایر 
مسلمانان جهان در مقابل این عمل ننگ بار سکوت 
نکرده و با توجه به فرامین الهــی كه وعده ی ذلت و 
خواری دشمنانش را داده اســت تا زمان احقاق این 
وعده ی الهی از اعلام انزجار و بیان نفرت خود دست 

نمی كشیم!
و همچنین دانشجویان دانشــگاه های تهران بزرگ 
با عرض تسلیت به ساحت مقدس حضرت بقیة الله 
ارواحنافداه و ولی امر ایشان خواستار مطالبه و برخورد 
قاطع از جانب مسئولین وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران با عوامل مزدور و حمایت كنندگان این 
اقدام شــنیع و ننگین بوده و دولت سوئد و شخص 
رئیس جمهور این كشــور را مســئول این جنایت 

اسلام ستیزانه می دانند.

سخنگوی پلیس از اینترنتی شدن امکان ثبت نام و 
تمدید گذرنامه خبر داد و گفت: متقاضیان با نصب 
نرم افزار »پلیس مــن« می توانند كمتر از یك هفته 
گذرنامه خود را درب منزل دریافت كنند. ســردار 
سعید منتظرالمهدی؛ سخنگوی پلیس از اینترنتی 
شدن امکان ثبت نام و تمدید گذرنامه خبر داد و گفت: 
متقاضیان با نصب نرم افزار »پلیس من«  می توانند 

كمتر از یك هفته گذرنامه خود را درب منزل دریافت 
كنند. وی با بیان اینکه بعد از ثبت درخواست صدور 
یا تمدید گذرنامه افراد احراز هویت می شوند، گفت: 
پیش تر برای درخواست صدور یا تمدید گذرنامه نیاز 
بود افراد به دفاتر پلیس +۱۰ مراجعه كنند كه دیگر 
نیازی به مراجعه آنها نیست و می شود از روی نرم افزار 

»پلیس من« درخواست را ثبت كرد.

معاون اجرائیات اداره كل وصول حق بیمه ســازمان 
تامین اجتماعی ضمن تشــریح جزییات و شرایط 
بهره مندی كارفرمایان كارگاه های تولیدی، صنعتی، 
معدنی، كشاورزی، خدماتی و اصناف و شركت های 
دانش بنیان از بخشــودگی جرائــم بیمه ای، مهلت 
استفاده از این تسهیلات را ـ كه از ابتدای خردادماه 

آغاز شده است ـ تا پایان مرداد ماه اعلام كرد.
حمیدرضا عابدی با اشاره به بخشنامه سازمان تأمین 
اجتماعی درخصوص مشــوق های حمایت از تولید، 
حفظ و ایجاد اشتغال در سال ۱۴۰۲، جزئیات مصوبه 
اردیبهشت ماه هیأت وزیران درباره میزان بخشودگی 
جرائم بیمــه ای كارفرمایان شــركت ها و واحدهای 
كوچك و متوسط تامین اجتماعی را تشریح و اظهار 
كرد: عموما جریمه ها به دلیل  »تاخیر در پرداخت حق 
بیمه« و »تاخیر در ارسال لیست ماهانه كاركنان شاغل 
در كارگاه ها از سوی سازمان تامین اجتماعی« صورت 
می گیرد و قانونگذار طبق قانون، برای این تاخیر جریمه 
نقدی در نظر گرفته است. همچنین برای كارفرمایانی 
كه در پرداخت بدهی های قطعی حق بیمه خود تاخیر 

دارند، جریمه نقدی به صورت ماهانه ۲ درصد محاسبه 
می شــود. وی با بیان اینکه كارفرمایان شركت های 
تولیدی، صنعتــی، معدنی و اصناف یا شــركت های 
دانش بنیان می توانند از مزایای بخشــودگی جرائم 
بیمه ای استفاده كنند، مشروط بر اینکه این كارگاه ها 
جزء كارگاه های كوچك و متوسط باشند، گفت: طبق 
تعریف مصوبه، شركت ها و واحدهای كوچك و متوسط 
به بخش هایی گفته می شود كه تعداد كاركنان آن كمتر 
از ۵۰ نفر باشد اما اگر تعداد كاركنان كارگاهی بین ۵۰ تا 
۱۰۰ نفر باشد، كارگاه متوسط تلقی می شود. به عبارتی 
آن دسته از كارگاه هایی كه تعداد كاركنان آن تا ۱۰۰ 
نفر بیمه شــده دارد امکان بهره مندی از بخشودگی 

جرائم بیمه ای كارفرمایان را دارند.
عابدی با اشاره به دیگر شــروط امکان بهره مندی از 
بخشودگی جرائم بیمه ای، توضیح داد: از دیگر شروط 
استفاده از  بخشــودگی جرائم بیمه ای كارفرمایان 
این اســت كه تعداد نیروی كارفرمایان نباید نسبت 
به لیست حق بیمه اسفندماه ۱۴۰۱ كاهش یافته یا 

تعدیل نیرو صورت گرفته باشد.

قالیباف اهانت به قرآن کریم را به شدت محکوم کردثبت نام اولیه از آتش نشانان فاقد مسکن

تغییر ساعت کاری با مجوز سران قوا بود

مردم تهران اهانت به ساحت قرآن کریم را محکوم کردند

درخواست صدور گذرنامه اینترنتی شد

شروط بهره مندی از بخشودگی جرائم بیمه ای 

سياسیفرهنگی 

جای خالی آثار سینمایی درباره شهدای ترور احساس می شود

حمایت سکوها از مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی



اقتصاد2
ایران

نرخ بهره بین بانکی به ۲۳.۴۱ 
درصد رسید

بر اســاس آمار منتشرشده از ســوی بانک 
مرکزی نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی 

به چهارشنبه ۷ تیر به ۲۳.۴۱ درصد رسید.
طبق آمار بانک مرکــزی، میانگین وزنی نرخ 
بهره بین بانکی در هفته ای که گذشت نسبت 
به هفته قبل تــر از ۲۳.۴۸ درصد به ۲۳.۴۱ 
درصد در هفته منتهی به چهارشــنبه ۷ تیر 

رسید.

هشدار درباره عملکرد صفر برخی 
بانک ها در اعطای تسهیلات

وزیر اقتصاد با ارســال نامه ای به رئیس کل 
بانک مرکزی نســبت به انحراف چشــمگیر 
برخــی بانک هــای خصوصی در "نســبت 
تسهیلات به ســپرده" در اســتان ها هشدار 
داده اســت. برخی بانک هــای خصوصی و 
مؤسسه های اعتباری در پرداخت تسهیلات، 
نه تنها کارنامه درخشانی ندارند، بلکه عملکرد 
بسیار ضعیف و حتی صفر را در برخی استان ها 
و مناطق کشور برای خود ثبت کرده اند؛ نمره 
مردودی ایــن بانک ها در ارایه تســهیلات، 
توجهات را به سوی فعالیت های غیرعملیاتی 
و سرمایه گذاری آنها در بخش مسکن و املاک 

و فعالیت های غیربانکی معطوف کرده است.
بیشــتر بانک های خصوصی و مؤسسه های 
اعتباری دارای نسبت تســهیلات به سپرده 
زیر ۱00 درصد هستند و حتی بین آنها برخی 
بانک ها در شماری از استان ها، دارای عملکرد 
صفر و زیر 5 درصد نیز هستند. بین بانک های 
خصوصی و مؤسســه های اعتباری، ۳ بانک 
دارای پایین ترین نســبت های تسهیلات به 
ســپرده ها هســتند به طوری که در بیشتر 
استان ها نسبت تسهیلات به سپرده آنها، صفر 

ثبت شده است.
دو بانک هم در شــماری از اســتان ها دارای 
عملکرد صفر و در برخی نیز عملکردهای زیر 
پنج درصد بوده اند و در بقیه استان ها عملکرد 
بالاتر داشــته اند. در جایگاه بعــدی دو بانک 
نیز در معدودی از اســتان ها دارای عملکرد 
صفر، در برخی پایین و در ســایر اســتان ها 
عملکرد متوسط و بالا داشته اند. سایر بانک ها 
و مؤسســه های اعتباری نیز اگرچه عملکرد 
صفر در استان ها نداشــته اند، اما شماری از 
آنها دارای نسبت تسهیلات به سپرده زیر ۱0 

درصد بوده اند.
معمولاً بین بانک های ناتراز و دارای عملکرد 
نامطلوب بانکی، همواره از بانک "الف" نام برده 
می شــود، بانکی که دارای ترازنامه ضعیف و 
سرمایه گذاری های مبهم اســت. بررسی ها 
نشان می دهد نسبت "تسهیلات به سپرده" 
این بانک در اســفند ۱۴0۱ در ۱۴ اســتان 
کمتر از ۱0 درصد بوده به طوری که در برخی 
استان ها رقم ۳.۸ درصد و ۴.۸ درصد نیز ثبت 

شده که بسیار تأمل برانگیز است.
ناترازی، نســبت بالای مطالبات مشــکوک 
الوصول، ابهام در اعطای تســهیلات، نسبت 
پایین تسهیلات به سپرده، خودداری از اعطای 
تسهیلات به بخش تولید و سرمایه گذاری در 
بخش هــای غیرمولد مانند مســکن و زمین 
از چالش های عمده بانک هــای خصوصی و 
مؤسســه های اعتباری محسوب می شود که 
نیاز اســت سیاســتگذار به آنها توجه داشته 
باشد و رفع آنها را در دســتور کار قرار دهد. 
نسبت پایین تسهیلات بانک های خصوصی 
نشان می دهد که این بانک ها به جای کارکرد 
اصلی خود، مشغول بنگاه داری هستند که به 
فریز شدن بخش عمده ای از منابع بانکی در 
بخش های غیرمولــد و جلوگیری از حرکت 
نقدینگی بانک ها به سوی تولید منجر می شود،
بر همین اســاس وزیر اقتصاد نسبت به این 
موضوع واکنش نشــان داده و چندی پیش 
با ارســال نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی 
نســبت به انحــراف چشــمگیر بانک های 
خصوصی در "نسبت تســهیلات به سپرده" 
در اســتان ها هشــدار داده اســت. در این 
راستا، سیداحســان خاندوزی به رئیس کل 
بانک مرکزی پیشــنهاد داده اســت که "به 
بانک هایی که در اسرع وقت نسبت به ارتقای 
نسبت های تســهیلات به ســپرده استانی 
خود به حداقل 50 درصد اقــدام نکنند، در 
مرحله نخســت اخطار داده شود و در صورت 
تداوم روند ناصحیح گذشــته، بانک خاطی 
 ملزم به تعطیلی شــعب ناکارآمد اســتانی 

خود شود.”

اخبار

سخنگوی ســازمان امور 
مالیاتی بــا بیــان اینکه 
مجمــوع تراکنش هــای 
 ۱۲۳ بــرای  واریــزی 
اینفلوئنسر در سال ۱۴00 
بیش از ۲.۳ هزار میلیارد تومان بوده  اســت، گفت: 
برای این افــراد حدود ۱۷ میلیــارد تومان مالیات 
تشخیص داده شده که ۲۳ نفر از اینفلوئنسرها این 

مالیات را پذیرفتند.
مهدی موحدی بک نظر درباره روند مالیات ستانی 
از اینفلوئنســرها و آخرین اطلاعات از شناســایی 
اینفلوئنســر های مشــمول مالیات اظهار داشت: 
براســاس یکی از احکام بودجه ای سازمان مالیاتی 
مکلف شــد از یکســری از افرادی که بــه عنوان 
اینفلوئنسر با دنبال کننده بالای 500 هزارمالیات 
دریافت کند، طبق بند ز تبصره 6 قانون بودجه سال 
99، سازمان امور مالیاتی مکلف شد کاربران دارای 
بیش از 500 هزار دنبال کننده رســانه های کاربر 
محور که از محل درآمد تبلیغات، مشمول مالیات بر 
درآمد شدند را شناسایی و از آنها مالیات ستانی کند 
که دستورالعمل اجرایی مرتبط با آن هم نگارش و 

تدوین شد.
وی با بیان اینکه از همان ســال مالیات ســتانی از 
اینفلوئنسرها در دســتور کار سازمان امور مالیاتی 
قرار گرفت، ادامه داد: اداره کل امور مالیات مودیان 
متوسط در تهران مامور شناسایی اینفلوئنسرهای 

مشــمول مالیات دهی شــد و ایــن اداره وضعیت 
اظهارنامه های سال 99 و ۱۴00 این اینفلوئنسرها 
با دنبال کننده بالای 500 هزار را مورد بررسی قرار 
داد و در نهایت 55۱ کاربر و فعــال مجازی دارای 
بیش از 500 هزار دنبال کننده شناسایی شدند که 

مشمول مالیات بر درآمد می شدند.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: برخی از 
این افراد در فضای مجازی شناســه هویتی تعریف 
شده ای نداشــتند با اسامی مســتعار و متفاوت از 
شناسه هویتی و مشخصات ســجلی خودشان در 

رســانه های کاربر محور فعالیت داشتند. طبیعتا 
برای شناسایی هویت این افراد و میزان درآمد آنها، 
لازم به شناسایی هویت اصلی این افراد بود بنابراین 
شرکت های واســطی که تبلیغاتی برای این افراد 
جذب می کردند، باید شناسایی می شدند تا به هویت 
اصلی و شماره حســاب بانکی این افراد دسترسی 
پیدا کنیم. موحدی بک نظر با اشــاره به شناسایی 
اینفلوئنسرها مشمول دریافت مالیات تاکید کرد: 
تعداد قابل توجهی از این افراد تا به امروز شناسایی 
شــده اند و برای ۱۲۳ اینفلوئنســر که درآمد قابل 

توجهی داشتند، درآمد تشخیصی صادر شده است.
وی افزود: تراکنش هــا و حســاب هایی این افراد 
شناســایی شــدند و تقریبا مجموع تراکنش های 
واریزی برای این ۱۲۳ اینفلوئنسر در سال ۱۴00 
بیش از ۲.۳ هزار میلیارد تومان بوده  اســت. معیار 
تشــخیص درآمد اینفلوئنســرها لزوما واریزی به 
حســاب بانکی آنها نیست و توانســتیم از طریق 
شرکت های واسط تبلیغاتی این افراد را شناسایی 

کنیم. 
سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: همچنین در 
این بین 6۲۸ بلاگر و اینفلوئنسر مورد شناسایی قرار 
گرفتند اما هنوز اظهارنامه ای ندارند و برای آنها باید 
اظهارنامه برآوردی تولید شود و تا امروز برای حدود 
۳00 نفر از این افراد اظهارنامه براوردی تولید شده و 
قرار بر این است، اطلاع رسانی های لازم انجام شود 

تا مالیات به حق این افراد شناسایی شود.
موحدی بک نظر در پاســخ به این سوال که فعالان 
در پلتفرم روبیکا هم مشمول مالیات خواهند شد، 
گفت: روبیکا پلتفرم جدیدی اســت و تعداد دنبال 
کننده ها در این پلتفرم  به 500 هزار نفر نمی رسد و 
افرادی که درآمد آنها شناسایی شده در پلتفرم های 

خارجی مانند اینستاگرام فعالیت داشتند.
وی درباره میزان وصول مالیات از ۱۲۳ اینفلوئنسر 
شناسایی شــده اظهار داشــت: صررفا برای تعداد 
۱۲۳  اینفلوئنسر شناسایی شده حدود ۱۷ میلیارد 
تومان مالیات تشــخیص داده شــده که ۲۳ نفر از 
اینفلوئنســرها این مالیات را  پذیرفتند و در قالب 

توافق ماده ۲۳۸ مالیات را می پردازند.

۵۵۱ اینفلوئنسر برای دریافت مالیات شناسایی شدند 

درآمد  ۲.۳ هزار میلیاردی ۱۲۳ اینفلوئنسر

کاهش یک میلیــارد تومانی 
قیمت مسکن پردیس

مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران گفت: قیمت 
مسکن در شهر پردیس با نظارت بر مشاوران املاک 

بین ۸00 تا یک میلیارد تومان کاهش یافته است.
خلیل محبت خواه گفت: در حال حاضر نظارت ها بر 
مشاوران املاک در استان تهران افزایش یافته است 
و همین امر باعث شده که قیمت ها در بازار مسکن 
شهر پردیس شسکته شود و از سوی دیگر بساط 
دلالان وســوداگرانی که همواره جلوی بسیاری 
از متقاضیان مسکن مهر را گرفته و برخی از آنها 
مجبور به فروش واحد مسکونی خود می کردند، 
جمع شده است. به گفته مدیرکل راه وشهرسازی 
استان تهران، ورود سازمان تعزیرات به حوزه مسکن 
در شهر پردیس خود باعث شده که قیمت مسکن 
در ایــن منطقه بین ۸00 تا یــک میلیارد تومان 
کاهش یابد. او می گویــد: در  حال حاضر قیمت 
مسکن در پردیس به حدود دو تا ۳ میلیارد تومان 
رسیده بود و واحد مسکونی کمتر از یک میلیارد 
تومان وجود ندارد که براین اساس باید در این بخش 
نظارت قوی صورت می گرفت تا شاهد جمع شدن 
بساط دلالان و شسکته شدن قیمت مسکن در این 
مناطق بودیم. محبت خواه توضیح داد: دولت باید 
در این حوزه به ویژه در شهرهای جدید برنامه ریزی 
لازم را انجام دهد تا شاهد تقویت و بهبود وضعیت 

بازار مسکن در شهرهای مختلف کشور باشیم.

بزودی شرایط تهاتر با پاکستان 
نهایی می شود

هادی طالبیان مقدم مدیرکل آســیای جنوبی 
سازمان توسعه تجارت گفت: مشکلات صادرات 
کیوی به هند در حال اتمام است و با راهنمایی ها 
و سختگیری های داخلی اختلال در روند صادرات 
کیوی به هند حل شده است چند کانتینر به صورت 
آزمایشی به هند رفت که متاسفانه یک یا دو کانتینر 
مرجوع شــد اما هم اکنون مشکلی در این زمینه 
نیست و صادرات کیوی به هند در حال انجام است.
هــادی طالبیان مقــدم با بیــان اینکــه بانک 
مرکزی هنــد پایبند به نظام ســنتی بانک داری 
بین المللی است، گفت: هند جزو پرجمعیت ترین 
کشورهای دنیاســت و حاکمیت این کشور برای 
اینکه ســطح معقولی از رفاهیــات را برای مردم 
خود تامین کنند سیاســت تعامل با تمام دنیا را 
در پیــش گرفتند. بــه عبارتــی هندی ها تمام 
تخم مرغ هایشــان را در یک ســبد نمی گذارد از 
ایــن رو صرفا به کشــورهای غربی یا شــرقی و 
یا همســایه ها اتکا ندارد و همانگونــه که با ایران 
 تعامل دارد با آمریکا و یا اسرائیل نیز وارد مذاکره 

می شوند.
وی ادامه داد: عقــلا این شــیوه در حاکمیت را 
می پذیرند چراکه این بحث را اقتصادی می دانند 
نه سیاســی. زیرســاخت ها برای ترانسفر کردن 
پول فکر و نوآوری هایی در این زمینه ایجاد شده 
اســت و اینکه تا چه میزان ایــن راهکاها کارآیی 
و قابل استفاده باشــد متفاوت است. در نشست 
ACU یکســری موارد بین بانک هــای مرکزی 
اتحادیه آســیایی مطرح و راهکارهایی ارائه شد و 
تبادل نظر در سطح مســئولان ذی ربط اتفاق  و 
به راهکارهای پرداخت فکر شده است تا در نهایت 
از روش های مختلف برای تبادل پولی اســتفاده 
و حجم مبادلات تقویت شــود. مدیرکل آسیای 
جنوبی سازمان توسعه تجارت با اشاره به آخرین 
روند تهاتر کالا به پاکستان، بیان کرد: به زودی از 
طرف پاکســتانی دعوت خواهیم کرد که در میز 
مذاکره درباره چگونگی رونــد تهاتر بایکدیگر به 
توافق برسیم. فرآیند تهاتر کار سنگین و انرژیِ بری 
اســت و امیدواریم که بتوانیم از شهریور کار خود 
را شــروع و در ادامه به ســمت تجارت آزاد پیش 
برویم. پاکســتان و هند در حوزه پوشاک دارای 
مزیت هســتند و صنعت نساجی به شکل سنتی 
در این کشور شکل گرفته اســت اما باید بررسی 
شود که واردات از این کشور تولید داخلی را دامپ 
نکند از این رو روند تهاتر بایــد چند وجهی مورد 
 بررســی قرار بگیرد و مواظب باشیم که صنعت 

داخلی از بین نرود.
به گفته طالبیان مقدم؛ مزیت صادراتی ایران برای 
پاکستان عبارتند از فرآورده های نفتی، خشکبار، 
ماشین آلات و لوازم ساختمانی است. وی در پاسخ 
به این پرسش که سال گذشته معاون دیپلماسی 
اقتصادی وزارت امور خارجه از صادرات سیب به 
پاکســتان در ازای واردات میوه های گرمسیری 
خبر دادند آیا تهاتر ســیب عملیاتی شد؟ گفت: 
صادرات سیب به هند و پاکستان انجام شده است 
و مطابق اخبار و گزارش هایی که از طرف رایزنان به 
ما می رسد امسال مشکلی در زمینه صادرات سیب 
نداریم و از طریق ایران به مقاصدی که مد نظر ما 

بود رسیده ایم.
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رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس با تاکید بر 
لزوم تنظیم واردات خودرو از طریق نظام تعرفه گفت: 
ورود ارز با منشــا خارجی برای واردات خودرو مورد 
تاکید است و امید می رود وزیر صمت با هماهنگی با 

بانک مرکزی این موضوع را حل و فصل کند.
عزت الله اکبری تالار پشتی« امروز در مراسم روز ملی 
صنعت و معدن که با حضور رئیس جمهوری برگزار 
شده اســت، گفت: در یکی از شــهرهای کشور یک 
سرمایه گذار بخش خصوصی در حالی که ده ها میلیارد 
تومان برای پروژه ای هزینه کرده و به دستور استاندار 
پروژه آماده بهره برداری بود، اما بازرسی آن استان فقط 
با ایما و اشــاره اجازه نمی داد کار انجام شود که انجام 
این گونه رفتارها درست نیست. وی بر ضرورت تدوین 
استراتژی توسعه صنعتی کشــور تاکید کرد و افزود: 
ترسیم نقشه راه توسعه و جهت گیری اقتصادی کشور 
در حوزه های مختلف اعــم از صنعت، معدن، تجارت 

و کشاورزی، متناسب با اقتضائات کلان اقتصادی در 
حوزه های مختلف بودجه ای، ارزی، تجاری، پولی و مالی 
در قالب این سند ناظر بر همه فعالیت های اقتصادی 
واقعی خواهد بود. وی خاطرنشان کرد: در این صورت 
چنین سندی می تواند محرومیت زدایی، رفع مخاطرات 
زیست محیطی، ارتقای فناوری در کل اقتصاد و توان 
رقابت پذیری در بازارهای جهانی را به دنبال داشــته 
باشد. اکبری تالار پشتی اضافه کرد: مشخص نیست چه 
نهادی در کشور توسعه را راهبری می کند و در این راستا 
تاسیس نهاد توسعه ای فرابخشی که دارای نگاه کلان بر 
مبنای ظرفیت های ملی و منطقه ای بوده و زیرساخت 
تامین مالی پروژه های توسه ای را داشته باشد، به شدت 
احساس می شود. رئیس کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس همچنین خاطرنشان کرد: یکی از راهکارهای 
رفع ناترازی انرژی در کشور، استفاده از توان و قابلیت 

بخش خصوصی است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بازار کشور باید 
بازار رقابتی کامل باشد و دولت نباید مستقیماً در 
این بازار رقابتی دخالت داشته باشد، اما ضرورت 
دارد در ابتدا انحصار را رفع کرد. عباس علی آبادی 
در مراســم روز ملی صنعت و معدن که در مرکز 
همایش های بین المللی جمهوری اسلامی ایران 
)سالن اجلاس  ســران( برگزار شد، اظهار داشت: 
بسیار خرسندم از اینکه در ۴ دهه ای که از پیروزی 
انقلاب اســلامی ایران می گذرد، دســتاوردهای 
شکوهمندی حاصل کرده ایم، اگرچه ناکامی هایی 

هم داشته ایم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشــت: مقام 
معظم رهبری طی ۱0 سال گذشته همه سال ها 
را با عناوین اقتصادی نام گذاری کردند و ســال 
۱۴0۲ هم با عنوان سال رشد اقتصادی و کاهش 
تورم نام گذاری کردند و فرمودند مسؤولان دولتی 
و نمایندگان مردم باید مردم را به ایفای نقش مولد 
در اقتصاد ترغیب کننــد و فرمودند برای بخش 
خصوصی اعتماد را ایجاد کنید تا سرمایه گذاری 

کنند و بخش خصوصی می تواند.

وی با بیــان اینکه وزارت صمت خــود را متعهد 
به تحقق منویات مقام معظــم رهبری می داند و 
معتقد است، خطاب به حضار همایش گفت: این 
مهم با کمک شما دست یافتنی است،  باید از شعار 
بیهوده پرهیز کرد لذا باید در ابتدا نظرات خودم را 
در مورد برخی موضوعات بیان کنم اگرچه ممکن 
اســت در مدت کوتاه باقیمانده از دولت سیزدهم 
شانس کمی برای دســتیابی به این اهداف وجود 

داشته باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشــت: من 
معتقدم که بازار کشــور باید بــازار رقابتی کامل 
باشــد، اگرچه تحقق آن در همه عرصه ها سخت 
است، معتقدم دولت نباید مستقیماً در بازار رقابتی 
دخالت داشــته باشــد ولی باید اول رفع انحصار 
کرد. وی بیان داشــت: وزارت صمــت به محیط 
زیست و توسعه پایدار متعهد است و این یک شعار 
نیست. متناسب با اســناد بالادستی تصدی گری 
دولتی را آفت دانسته ولذا تمرکز وزارت صمت بر 

سیاست گذاری خواهد بود.
علی آبادی افــزود: معتقدیم که سیاســت های 

حکمرانی باید به نحوی باشد که حین ایجاد ثبات 
تحولات را ممکن سازد؛ وزارت صمت در مبارزه با 
فساد و رانت تردید نداشته و تأکید دارد با اصلاح 
سیاست ها از جمله وام های بی حساب، تعرفه های 
نادرســت، واگذاری های غلــط، ویژه خواری ها، 
یارانه های پیدا و پنهــان، ناعادلانه مقابله خواهد 
کرد. وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: 
اگرچه در دوران تحریم بیان این جمله ســخت 
اســت اما ارز باید مطابق با سیاست های شورای 
پول و اعتبار به سمت تک نرخی شدن پیش رود و 

برای آن برنامه داریم.
وی افزود: امروز اشتغال از اصلی ترین دغدغه های 
مقام معظم رهبری است لذا در راستای رسیدن 
به اهــداف ایــن بخش بــا خام فروشــی مقابله 
خواهیم کرد و به منظور ایجــاد اقتدار و افزایش 
بنیه مالــی بنگاه های کوچک، راهــکار ما پیوند 
زدن شــرکت های کوچک به یکدیگــر در قالب 

شرکت های مادر است.
علی آبادی اظهار داشت: حل مشکل زیرساخت ها 
از جمله آب، برق و گاز را مشــکل خود دانســته 

و راه حل هایــی را برای آن دنبــال خواهیم کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افــزود: در ایامی از 
سال با مشکل برق مواجه هســتیم که علت آن 
عدم بهره وری اســت. علی آبادی اظهار داشــت: 
کیفیت کالا و خدمات یک اصل است و از آن کوتاه 
نمی آییم. وی با تأکید بر بکارگیری افراد خبره به 
دور از سیاســت زدگی گفت:  محرومیت زدایی و 
مســؤولیت های اجتماعی را از روش مشوق برای 
بنگاه ها در دستور کار قرار خواهیم داد. علی آبادی 
اظهار داشــت: برای تعیین ســرمایه در گردش 
واحدها به دنبال ســازوکار و نظام مالی مستقل 
هستیم و معتقد به توسعه صنایع نرم و دانش بنیان 

هستیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: بخش 
صنعت، معــدن و تجــارت ۳0 درصــد از تولید 
ناخالص داخلی و ۳۷ درصد اشتغال را در اختیار 
دارد و ۷0 هزار واحد صنعتــی، ۱0 هزار معدن، 
بیش از ۳ میلیون واحد صنفی، 90 هزار انبار و ۴0 
هزار بازرگان بیشــترین عوامل مولد اقتصاد را در 

خود جای داده اند.

درحالی طبق اعلام بانک مرکزی برخی مشــاغل 
معاف از دریافــت کارمزد از کارتخوان ها هســتند 
که در اقدامی عجیب از تراکنش هــای کارتی آنها 
کارمزد کسر می شود! بانک مرکزی البته این اقدام 
را تأیید نمی کند. با اعلام بانک مرکزی از ۴ تیرماه 
دریافت کارمزد از کارتخوان ها و  پایانه های فروش 
اینترنتی آغاز شده است. طبق تأکید بانک مرکزی، 
تا اطلاع ثانوی پذیرندگان برخی صنوف مثل نانوایی 
و سوپرمارکت از پرداخت کارمزد مستثنی شده  اند 
و ســهم این صنوف همچنان توسط بانک پذیرنده 

پرداخت خواهد شد.
فهرســت تفصیلی صنوف مستثنی شــده در گام 
نخست عبارتند از:  ۱ ـ نانوایی ها ۲ ـ سوپرمارکت ها 
و فروشگاه های محصولات غذایی و خواروبارفروشی 
۳ ـ داروخانه ها، بیمارستان ها و خدمات درمانی ۴ ـ 
جایگاه های سوخت اتوماتیک و فروشندگان سوخت 
5 ـ فروشــگاه های تجهیزات ســاخت کاردستی و 
صنایع دســتی هنری 6 ـ حمل ونقل درون و حومه 
شهر، تاکسیرانی و کرایه اتومبیل ۷ ـ مدارس ابتدایی، 
راهنمایی و دبیرستان ۸ ـ روزنامه فروشی ها و دکه های 
روزنامه 9 ـ دفتر خدمات مخابراتی محلی و راه دور ۱0 
ـ انجمن ها و اتحادیه های مدنی، اجتماعی و مؤسسات 
خیریه ۱۱  ـ فروشــگاه محصولات رسانه ای، کتاب، 
روزنامه، فیلم، موسیقی ۱۲ ـ عوارض راه، پارکینگ، 
پارکومتر و گاراژ ۱۳ ـ وجوه دولتــی، قوه قضاییه و 

شرکت های خدماتی )آب، برق، گاز(.
گفتنی است، با گذشــت حدود یک هفته از اجرای 
طرح جدید کارمــزدی، گزارش های رســیده به 
خبرگزاری تسنیم بیانگر آن است که برخی صنوف 
مستثنی شده از پرداخت کارمزد نیز در این روزها 
به ازای تراکنش هایی که داشته اند، کارمزد پرداخت 

کرده اند!
صاحبان این مشــاغل که طبق اعلام بانک مرکزی 
معاف از کارمزد هستند می گویند که شرکت های 
پرداخــت در پاســخ به چرایــی اخذ کارمــزد از 

کارتخوان های این گروه از مشــاغل مدعی هستند 
که بانک مرکزی فقط نانوایی ها و سوپرمارکت ها را 

معاف کرده است!
در همین ارتباط مهران محرمیان معاون فناوری های 
نوین بانک مرکزی درباره ادعای شرکت های پرداخت 
تأکید کرد: هیچ تغییری در مشاغلی که قبلاً معاف از 
دریافت کارمزد شده بودند، صورت نگرفته و براساس 
همان لیستی که اعلام شده بود مشاغل معاف شده از 

اخذ کارمزد، مشخص هستند.
او درباره اینکه مشــاغل معاف از کارمزدی که این 
روزها از تراکنش های خرید کارتخوان شان کارمزد 
کسر می شــود باید چه اقدامی انجام دهند؟ گفت: 
بانک مرکزی لیست مشاغل معاف را اعلام کرده و در 
صورت تخلف باید از شرکت های پرداخت پیگیری 
کرد. در مدل جدید کارمــزد تراکنش خرید، همه 
ذی نفعان یک تراکنــش از جمله بانک صادرکننده 
کارت بانک پذیرنده )حســاب پشــت کارتخوان(، 
پذیرنده تراکنش )فروشــگاه( کارمــزد پرداخت 

می کنند.
 بر اساس دستور العمل جدید، کارمزد قابل اخذ از دارنده 
کارت صفر است. براساس نظام کارمزدی جدید در شبکه 
پرداخت کشور؛ دارندگان دستگاه های کارتخوان به ازای 
هر تراکنش خرید از ۱۲00 تا حداکثر سقف تعیین شده 
بسته به مبلغ تراکنش، کارمزد پرداخت می کنند.کف این 
کارمزد تا تراکنش های 6 میلیون ریال ۱۲00 ریال و برای 
تراکنش های بالاتر به صورت پلکانی تا سقف تعیین شده، 

خواهد بود.
بعبارت دیگر، مبلغ کارمزد به این صورت محاســبه 
خواهد شد که برای تراکنش های تا مبلغ شش میلیون 
ریال )600 هزار تومــان( به صورت ثابت ۱۲0 تومان 
خواهد بود و برای تراکنش های بالاتــر از 600 هزار 
تومان نیز دو ده هزارم مبلــغ تراکنش در نظر گرفته 
خواهد شد که به صورت سرجمع در پایان روز با در نظر 
گرفتن ملاحظات تخفیفی توسط بانک ها از دارندگان 

دستگاه های کارتخوان دریافت می شود.

اداره اطلاعات انرژی آمریکا از درآمد ۱9 میلیارد دلاری 
ایران از فروش نفت در 5 ماهه نخســت ســال جاری 
میلادی خبر داد و کل درآمد نفتی ایران در سال ۲0۲۲ 
را 5۴ میلیارد دلار اعلام کرد. اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
وابسته به وزارت انرژی این کشور در گزارش جدید خود 
کل درآمد نفتی ۱۳ عضو اوپک در 5 ماهه ســال جاری 

میلادی را ۲9۳ میلیارد دلار اعلام کرده است.
اداره اطلاعات انرژی آمریکا همچنین کل درآمد نفتی 
ایران در 5 ماهه نخست سال جاری میلادی را ۱9 میلیارد 
دلار برآورد کرده است. این رقم معادل 6.5 درصد از کل 
درآمد نفتی اوپک در این دوره بوده است. ایران در میان 
اعضای اوپک از نظر درآمد نفتی در 5 ماهه ۲0۲۳ در رتبه 
پنجم قرار داشته است. عربســتان با ۱0۱ میلیارد دلار 
بیشترین درآمد نفتی را در این مدت داشته است. عراق 
و امارات هر کدام با ۴۱ میلیارد دلار و کویت با ۳۲ میلیارد 
دلار به  ترتیب در رتبه های دوم تا چهارم از این نظر قرار 

داشته اند. درآمد نفتی ســایر اعضای اوپک در این دوره 
عبارت است از: الجزایر ۱۲ میلیارد دلار، آنگولا ۱۳ میلیارد 
دلار، کنگو ۳ میلیارد دلار، گینه استوایی ۱ میلیارد دلار، 
گابن ۲ میلیارد دلار، لیبی ۱۲ میلیارد دلار، نیجریه ۱۲ 
میلیارد دلار و ونزوئلا ۴ میلیارد دلار. بر اساس این گزارش 
ایران در سال میلادی گذشته 5۴ میلیارد دلار از محل 
فروش نفت درآمد کسب کرد. این رقم نسبت به سال قبل 
از آن ۱۷ میلیارد دلار افزایش داشت. درآمد نفتی ایران 

در سال ۲0۲۱ بالغ بر ۳۷ میلیارد دلار اعلام شده بود.
درآمد نفتی اوپک نیز از 5۷6 میلیارد دلار در سال ۲0۲۱ 
به ۸۸۸ میلیارد دلار در سال ۲0۲۲ افزایش داشته است. 
به دلیل افت قیمت نفت همه اعضای اوپک در سال ۲0۲۳ 
با افت درآمد نفتی مواجه شده اند و بر همین اساس اداره 
اطلاعات انرژی آمریکا پیش بینی کرده است درآمد نفتی 
اوپک در این سال به 6۸۱ میلیارد دلار و درآمد نفتی ایران 

به ۴6 میلیارد دلار کاهش یابد.

واردات خودرو باید با ارز منشاء خارجی باشد

برنامه   وزارت صمت برای رفع انحصار در بازارها 

تخلف psp ها در کسر کارمزد از کارتخوان ها

بانک مرکزی: از مشاغل معاف نباید کارمزد کسر شود
وزارت انرژی آمریکا:

ایران ۱۹ میلیارد دلار نفت در ۵ ماه فروخت

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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تمرکز برنامه هفتم بر اقتصاد دیجیتال
رضا قربانی، کارشناس فناوری

فضای استارت آپی كشور هم اكنون در حال رشد كردن و بالغ شدن بوده كه خوشبختانه اكنون نهادهای رگولاتور 
متوجه اهمیت استارت آپ ها شده اند و شرایط نسبت به گذشته خیلی بهتر شده و آن ها را دیگر یك بخش لوكس 
نمی دانند. استارت آپ ها در سال های گذشته توانسته اند سبك جدیدی از زندگی و كار كردن را معرفی كنند كه 
باید از این ظرفیت استفاده كرد. یکی از عوامب عامل تاثیرگذار در توسعه تجارت الکترونیك این است كه اجازه 
فعالیت به كسب و كارهای بخش خصوصی و استارت آپها داده شــود. موانع پیش پای كسب و كارهای بخش 
خصوصی باید برداشته شود. در موضوع اقتصاد دیجیتال نیروی انسانی حرف اول را می زند. باید موانع برای فعالیت 
نیروهای نخبه برداشته شود. فضا برای فعالیت باید بهبود پیدا كند. در غیر این صورت فرصت های كاری كشورهای 

دیگر منجر به مهاجرت نیروی نخبه كشور خواهد شد.
به طور كلی اتفاقات خوبی در حال وقوع اســت. در موضوع رگولاتوری و قانون گذاری می بایست بخش خصوصی 
مشاركت داده شود. باید فضا برای فعالیت بخش خصوصی در حوزه رگولاتوری و قانون گذاری فراهم شود. چراكه 
حاكمیت هر اندازه هم تلاش كند در تمامی این بخش ها نمی تواند توسعه انجام دهد. دست بخش خصوصی باید 
برای فعالیت باز باشد. در كشور ما نیز توسعه تجارت الکترونیك باید در برنامه های متنوعی كه در دست تدوین است 
در نظر گرفته شود. به عنوان مثال در برنامه هفتم توسعه می بایست به اقتصاد دیجیتال، توسعه تجارت الکترونیك و 
نیازهای این حوزه به شدت توجه شود. به نظر می رسد فعالان اقتصاد دیجیتال به این درک رسیده اند كه همه ما سوار 
یك كشتی هستیم و برای تغییر و توسعه شرایط باید با هم همکاری كنیم. در این شرایط از حاكمیت و دولت هم انتظار 
می رود با تسهیل فضای كسب وكار اقتصاد دیجیتال، زمینه رشد كسب وكارهای نوین را فراهم كند. باید اجازه دهیم 
اقتصاد دیجیتال كه آینده كشور در گرو بالندگی آن است، رشد كند. فعالان اقتصاد دیجیتال می خواهند در همین 
كشور و برای همین مردم كار و خلق ارزش كنند. زمان آن رسیده كه اجازه دهیم جوانان بتوانند به كارشان ادامه دهند.

با شروع فصل تابســتان، افزایش دما و استقرار 
هوای گــرم در پایتخت میزان مصــرف آب نیز 
در ایــن كلانشــهر افزایش چشــمگیری یافته 
اســت، به گونه ای كه در روز جمعه دوم تیرماه 
مصرف لحظه ای آب در شــهر تهران از ۵۵ هزار 
لیتر در ثانیه عبور كرد. مصرف آب در كلانشــهر 
تهران در روزهای پایانی هفته روندی افزایشــی 
دارد به گونــه ای كــه در روزهای پنجشــنبه 
و جمعه و ایــام تعطیل، مصــرف لحظه ای آب 
تهران از ۵۰ هزار لیتر در ثانیه نیز عبور می كند. 
همچنیــن در روز گذشــته مصــرف لحظه ای 
 آب در شــهر تهران، ۵۲ هــزار لیتــر در ثانیه 

ثبت شد.
هر چند كه این میزان مصرف، مصرف لحظه ای 
آب در تهران بوده و ثابت نخواهــد بود اما ثبت 

این رقم بی سابقه بوده و لازم است كه تهرانی ها 
راهی بــرای كاهش مصرف آب پیــدا كنند تا با 
چالش مواجه نشوند. آنطور كه محسن اردكانی 
مدیرعامل شــركت آب و فاضلاب استان تهران 
اخیرا اعلام كرده اگر میزان همراهی مشتركان از 
چهار درصد به ۱۰ درصد افزایش یابد می توانیم 
بدون هیچ گونه مشــکلی تامین آب را داشــته 
باشــیم، گفت: برنامه ای برای جیره بندی و قطع 

آب وجود ندارد.
اردكانی بــا تاكید بــر این كه تهــران آمادگی 
بارگذاری جمعیت جدید بــا توجه به منابع آبی 
ندارد، اظهار كرد: امسال نسبت به سال گذشته 
منابع آبی در دســترس به مراتــب كمتر بوده و 
دمای هوا نیز افزایش بیشتری یافته است و هیچ 
راهی به جز همراهی مردم برای تامین منابع آبی 

وجود ندارد. كولرهای آبی یکی از پرمصرف ترین 
وسایل خانگی هســتند. با وارد مدار شدن یك 
كولر آبی در هر خانه، گویی یــك نفر به اعضای 
خانواده اضافه شده اســت چرا كه هر كولر آبی 
هم اندازه یك فرد آب مصرف دارد. هر كولر آبی 
۳۰۰ لیتــر آب  در شــبانه روز مصرف می كند و 
 اكنون در تهران حدود ســه میلیون كولر آبی در 

مدار بهره برداری است.
رعایت نــکات مدیریت مصــرف آب و پرهیز از 
مصارف غیرضروری از ســوی مشتركان، نقش 
مهمی در پایداری شــبکه توزیع آب و دسترسی 
همگان به آب شرب ایفا خواهد كرد. برای مثال 
روز چهارشــنبه هفتم تیرماه مصرف روزانه آب 
تهران در شهر تهران به سه و نیم میلیارد لیتر در 

شبانه روز رسید.

رئیس انجمن تولیدكنندگان توربین و مولدهای 
تولید برق از رشــد ۱۷.۵ درصدی ماشین آلات 
تولید برق در كشــور در ســال ۱۴۰۱ خبر داد 
و گفــت: در طول ۲ ســال گذشــته بــا بهبود 
روند ســرمایه گذاری در ســاخت نیروگاه همه 
ظرفیت های ســازنده نیروگاه بــه صورت ۱۰۰ 
درصدی مشغول فعالیت هستند كه این موضوع 
در آمار رشد تولید به وضوح مشخص است. علی 
صفایی با اشــاره به به روزتریــن وضعیت صنایع 
نیروگاه ساز كشور، افزود: سال ۱۴۰۱ شاهد رشد 
تولید ۱۷.۵ درصدی ماشــین آلات تولید برق در 
كشور بودیم كه این آمار در توربین ها به ۳۰ درصد 

رشد تولید رسید.
وی با اشاره به اینکه پس از ۶ سال برای نخستین 
بار شاهد رشد تولید ماشین آلات مولد برق بودیم، 
اظهار كرد: ركود سنگینی بر صنایع تولیدكننده 
ماشــین آلات تولیدكننده برق از جمله توربین و 

ژنراتور حاكم بود و ما در ۹ ســال گذشته ۶ سال 
با كاهش تولید و ۷ ســال با كاهش فروش مواجه 
شده بودیم. رئیس انجمن تولیدكنندگان توربین 
و مولدهای تولید برق گفت: بدترین ركورد ساخت 
نیروگاه در كشور مرتبط به سال ۱۳۹۵ است كه 
ما با افت ۳۲ درصدی تولید توربین و ژنراتور و افت 

بیشتر از ۴۰ درصدی فروش مواجه شدیم.
صفایی ادامه داد: در طول ۹ سال اخیر كمتر از ۲۰ 
درصد توان نیروگاه سازی در ایران مشغول به فعالیت 
بود و بخشی از بنگاه های كوچك تر با ورشکستگی 
مواجه شدند. وی بیان كرد: در طول ۲ سال گذشته با 
بهبود روند سرمایه گذاری در ساخت نیروگاه تمامی 
ظرفیت های سازنده نیروگاه به صورت ۱۰۰ درصدی 
مشغول فعالیت هستند كه این موضوع در آمار رشد 

تولید به وضوح مشخص است.
رئیس انجمن تولیدكنندگان توربین و مولدهای 
تولید برق در بیان آمار اشتغال این بخش گفت: در 

حال حاضر نزدیك به ۲۰ هزار اشتغال مستقیم و 
غیر مستقیم در حوزه ساخت نیروگاه داریم كه در 
سال ۱۴۰۰ به دلیل ركود و تعدیل این نیرو این 
عدد كمتر از ۶ هزار نفر بود. صفایی تاكید گرد: به 
معنای دیگر در ۲سال گذشته همزمان  با افزایش 
سرمایه گذاری د ساخت نیروگاه اشتغال این حوزه 

نزدیك به ۴ برابر شده است.
وی در باره بومی ســازی صنایع ساخت توربین 
و نیروگاه گفت: صنعت توربین و نیروگاه ســازی 
از هایتك ترین صنایع دنیا اســت و ایران در این 
حوزه در كنار كشورهای توسعه یافته نظیر آلمان، 
آمریکا و ژاپن جزء ۴ كشــور برتر دنیا است. وی 
اظهار داشــت: به جز در طراحی سیســتم های 
كنترل، ۱۰۰ درصد بخش های توربین سازی در 
ایران توســط جوانان بومی و دانشمندان ایرانی 
ساخته می شود. البته در سیستم های كنترل هم 

در حال بومی سازی این بخش هستیم.

رئیس اتحادیه تهیه و توزیع كنندگان گوشــت 
گوسفندي گفت: هركیلو شقه گوسفندي با نرخ 
۳۶۰ تــا ۳۷۰ هزارتومان به مغــازه داران عرضه 
مي شــود كه آنها مکلف به لحاظ ۱۰ درصد سود 
هستند. علي اصغر ملکي، رئیس اتحادیه تهیه و 
توزیع كنندگان گوشت گوسفندي تهران گفت: 
هم اكنون هر كیلو شقه گوســفندي بدون دنبه 
با نرخ ۳۶۰ تا ۳۷۰ هزارتومان بــه مغازه دار و با 
احتساب ۱۰ درصد سود به مصرف كننده عرضه 

مي شود.
وي قیمت كنونــي هركیلو دام در شهرســتان 

هــا را ۱۷۰ تــا ۱۷۵ هزارتومــان اعــلام كرد 
و افزود: با احتســاب هزینه هــاي حمل و افت، 
هركیلو دام با نــرخ ۱۸۰ هزارتومــان در تهران 
عرضه مي شــود. ملکي ادامــه داد: گرچه برخي 
فعالان اذعان مي كنند كه دام مازاد روي دســت 
دامدار مانده است و هرچه ســریع تر باید صادر 
شــود، اما آزادســازي صادرات بر تشــنج بازار 
دامن مــي زند كه بــراي جلوگیــري از التهاب 
 بازار، داشــته هایمــان را براي خودمــان باید

 نگهداري كنیم.
رئیس اتحادیه تهیه و توزیع كنندگان گوشــت 

گوســفندي با بیان اینکه قاچاق دام كماكان در 
حال انجام اســت، گفت: با توجه به نوســان نرخ 
ارز، قاچاق دام به آن سوي مرزها انجام مي شود 
كه براي كنترل و تنظیم بازار باید جلوي قاچاق 
گرفته شــود. وي گفت: علي رغــم آنکه برخي 
فعالان بازار براي دریافت صــدور مجوز واردات 
خبر از صادرات دام مي دهند، اما در شرایط كنوني 
دام هاي مولد در حال كشــتار هستند. از طرفي 
مسئولان خبر واردات گوشــت را مي دهند كه 
 تا این لحظه گوشــت وارداتي در بازار مشــاهده 

نشده است.

مدیرعامل شركت بازآفرینی شهری ایران با بیان اینکه 
۲۰ درصد از سطح اراضی شهرهای كشور در بافت های 
ناكارآمد شهری قرار دارد، گفت: ۱۶۷ هزار هکتار معادل 
۲۰درصد از سطح اراضی شهرهای كشور را  بافت های 
ناكارآمد شهری تشکیل داده اســت. محمد آئینی در 
نشست صمیمانه با معاونان معماری و شهرسازی ادارات 
كل راه و شهرســازی اســتان ها، افزود: حدود ۳۲ هزار 
هکتار بافت فرســوده تاریخی در ۲۰۰ شهر، حدود ۶۰ 
هزار هکتار در قالب ۱۱۵۳ محله سکونتگاه غیررسمی 
در بیش از ۱۱۰ شــهر و حدود ۷۴هــزار هکتاربافت 
 فرســوده ) بافت میانی (در ۵۴۰ شهر كشور شناسایی 

شده است.
وی با بیان اینکه براساس سرشماری سال ۱۳۹۵در این 
سه گونه بافت های تاریخی، سکونتگاه های غیررسمی و 
بافت فرسوده  ) بافت تاریخی( به ترتیب ۳۲۸ هزار واحد، 
۹۳۰ هزار واحد و ۱ میلیون و ۴۰۰هزار واحد بنای ناپایدار 
شناسایی شده است، گفت: در مجموع حدود ۲ میلیون 
و ۷۰۰ واحد بنای ناپایــدار در محلات هدف بازآفرینی 
شهری كشور با جمعیتی بالغ بر ۱۰ میلیون نفر شناسایی 
شده اســت. این بناها فاقد سازه بتنی و فلزی هستند و 
با كوچکترین زلزله تخریب و بر روی ســاكنان آن آوار 
می شود. آئینی با اشاره به اینکه شهرداری ها باید فعال تر 
از گذشته در نوسازی بافت های فرسوده مشاركت داشته 
باشند گفت: شهرداری ها باید با استفاده از ابزارهای قانونی 
و نوآورانه به نوسازی بافت های فرسوده و جلب مشاركت 

مردمی در همکاری با معاونت های معماری و شهرسازی 
سرعت بیشتری بدهند.

معاون وزیر راه و شهرسازی با مقایسه زلزله شهر ارزین 
در كشور تركیه كه در بهمن ماه ســال ۱۴۰۱ با زلزله 
شهر بم در سال ۸۲ گفت: زلزله بهمن ماه سال گذشته 
در كشور تركیه ، به لحاظ بزرگی و سطح وقوع حادثه ، از 
زلزله شهر بم خیلی بیشتر بود اما آمار تلفات آن به تلخی 
حادثه شهر بم نبود،واقعیت این است كه اگر كشور تركیه 
برنامه های مقاوم سازی و نوســازی واحدهای فرسوده 
خود را به درستی اجرا نمی كرد، شاهد فاجعه مرگبار در 

این كشور بودیم .
آئینی با اشاره اینکه نوسازی بافت های فرسوده ضروری 
است و باید شتاب گیرد، عنوان كرد: با تخریب هر پلاک 
فرسوده به طور متوسط در كشور سه واحد مسکن اضافی 
تولید می شود، در شــهر تهران این رقم ۵ واحد مسکن 
است. پس می توانیم بگویم كه ظرفیت ساخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی در بافت های فرسوده )بافت های میانی ( 

امکان پذیر است.
وی با تاكید بر اینکه املاک دارای سند عادی ، قولنامه ای 
و تصرفی در سکونتگاه های غیررسمی باید سنددار شوند، 
گفت: ساكنان این مناطق عمدتا از اقشار كم درآمد جامعه 
هستند كه حتی در صورت اعطای تسهیلات ارزان  قیمت 
به تنهایی توان نوسازی مسکن را ندارند؛ راهکار این است 
كه سرمایه گذاران ، توسعه گران و سازندگان به صورت 
مشاركتی  نوسازی كنند اما به دلیل اینکه این بافت های 

فرسوده برای آنها توجیه پذیر و معادله اقتصادی ندارد 
رغبتی برای ورود به این بافت ها ندارند.

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه راهبرد ما برای 
جلب مشاركت و ورود سازندگان ، ســرمایه گذاران و 
توســعه گران در محدوده بافت های فرسوده، تبیین و 
اجرای بسته های تشویقی موثر از جنس های مختلف 
است، تصریح كرد: در این بســته تشویقی بخش های 
مختلف نظیر مجوزها، زمین ، تسهیلات ، اداری در آن 
دیده شده است، باید مالك ، ســرمایه گذار و سازنده در 
بافت های فرسوده باید در میدان كار به این نتیجه برسند 
كه با مشاركت یکدیگر و با استفاده از بسته های  تشویقی 
موثر وارد میدان برد – برد شده اند  و موانع از پیش پای 

آنان برداشته شده و با مشکل  مواجه نمی شوند .
آئینی با اشاره به اینکه بسته های تشویقی شهرسازانه می 
تواند سهم بالای در تولید مسکن در بافت های فرسوده 
داشته باشد، اظهاركرد: ابلاغ بسته تشویقی شهرسازانه 
۱۹ بندی توســط وزیر راه و شهرسازی در بهمن سال 
گذشته، نشان از اهمیت این بسته مصوبه در بازآفرینی 
شهری دارد. مدیرعامل شركت بازآفرینی شهری ایران 
با اشاره به اینکه شهرداری ها باید فعال تر از گذشته در 
نوسازی بافت های فرسوده مشاركت داشته باشند گفت: 
شهرداری ها باید با استفاده از ابزارهای قانونی و نوآورانه 
به نوسازی بافت های فرسوده و جلب مشاركت مردمی 
در همکاری با معاونت های معماری و شهرسازی سرعت 

بیشتری بدهند.

رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران با اشاره به تداوم روند كاهش قیمت ها 
در بازار سکه و طلاي داخلي و تشدید ركود حاكم 
بر این بازار از كاهش ۴۵۰ هزار توماني قیمت سکه 
و حدوداً ۳۰ هزار توماني بهاي هر گرم طلاي ۱۸ 

عیار طي یك هفته اخیر خبر داد.
نادر بذرافشــان، رئیــس اتحادیه ســازندگان 
و فروشــندگان طلا و جواهر تهــران در رابطه با 
وضعیت یك هفته اخیر بازار سکه و طلاي داخلي، 
اظهار كرد: در هفته اي كه گذشت، علیرغم اینکه 
اعیاد را در پیش داشتیم اما كاملا بازار در ركود بود 
و این ركودي كه از ابتداي سال بر بازار حاكم شد، 
در صنف طلا و جواهر پابرجاست و طي چند هفته 

اخیر بیشتر و تشدید شده است.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهــران اعلام كرد: در مجمــوع از ابتداي 
هفته تا پایــان آن ۱۳ دلار كاهش اونس جهاني 
طلا را داشــتیم كه در حال حاضــر ۱۹۰۸ دلار 
است. در بازارهاي داخلي نیز نوساني در بازار ارز 
وجود نداشت؛ تقاضا نیز در بازار به شدت كاهش 
پیدا كرده و تقریبا سطح معاملات به صفر رسیده 

است؛ بنابراین روند كاهشي قیمت سکه و طلا در 
بازار دیده شد.

وي افزود: در آخرین معاملات روز پنجشنبه هر 
قطعه ســکه تمام طرح جدید در مجموع با ۴۵۰ 
هزار تومان كاهش قیمت نسبت به ابتداي هفته 
۲۸ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان و هر قطعه ســکه 
تمام قدیم با ۱۰۰ هزار تومان كاهش بها نسبت به 
ابتداي هفته، ۲۵ میلیون و ۴۵۰ هزار تومان قیمت 
داشت. نیم سکه با ۳۰۰ هزار تومان كاهش به ۱۵ 
میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و ربع سکه با ۱۵۰ هزار 
تومان كاهش نسبت به ابتداي هفته به ۱۰ میلیون 
و ۶۵۰ هزار تومان رســید. سکه هاي یك گرمي 
بانك مركزي در این هفته تغییر قیمتي نداشته و 
در آخرین روز این هفته، شش میلیون و ۹۰۰ هزار 

تومان تعیین قیمت شده است.
بذرافشان خاطر نشــان كرد: در مجموع در هفته 
اي كه گذشت، هر گرم طلاي ۱۸ عیار نیز با ۲۹ 
هزار تومان كاهش قیمت نسبت به ابتداي هفته، 
روز گذشــته هفته را با دو میلیــون و ۳۴۸ هزار 
تومان به ازاي هر گرم به پایان برد. حباب ســکه 
نیز در این هفته كاهش میانگین ۲۵۰ هزار توماني 

در مجموع هفته داشته است؛ در حال حاضر هر 
قطعه سکه حدود پنج میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 

داراي حباب است.
رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان طلا و 
جواهر تهران تصریح كرد: بازار ســکه و طلا علي 
رغم اینکه عید قربان را پشت سر گذاشتیم و عید 
غدیر را پیشــرو داریم، چندان شرایط مناسبي 
ندارد و ركود و كاهش تقاضا در حال تشدید است. 
از ابتداي سال شرایط ركود وجود داشته اما طي 
هفته هاي اخیر، همانطور كه اشــاره شد، بیشتر 
شده است؛ امیدواریم كه در هفته هاي آینده رونق 

به این صنعت و بازار بازگردد.
به گفته وي، در حال حاضر بازار در ثبات نســبي 
خوبي قرار دارد و قیمت ها طي ماه هاي گذشته 
به ثبات خود رســیده اســت؛ دیگــر افزایش یا 
كاهش چنــدان خاصي در بازار بعید اســت، لذا 
مردم منتظر كاهش یا افزایش خاصي نباشــند 
و باتوجه به اینکــه دیگر التهــاب در بازار وجود 
ندارد، مي توانند چنانچه قصــد خرید یا فروش 
 سکه یا مصنوعات طلا دارند، معاملات خود را به 

راحتي انجام دهند.

زمانی كه شركتها تصمیم 
می گیرند با كسب وكارهای 
كوچك تر ارتبــاط برقرار 
موقعیتــی  در  كننــد، 
برد- برد قــرار می گیرند. 
به عبارتی، آنها این فرصت را پیدا می كنند تا بازاری 
را كه پیش تر آن را لمس نکرده اند، بشناسند و وارد 
آن شوند. امروزه فضای مجازی نقش بسیار موثری 
در افزایش ارتباطات افراد جامعــه دارد. از این رو 
حضور در این فضا شرایط بسیار مناسبی برای رشد 
هر كسب وكاری فراهم می كند. استفاده از این فضا 
برای استارتاپ ها كه به دنبال رشد سریع و گسترش 
زمینه كاری خود هستند امری ضروری است اما این 

بدان معنی نیست كه هر كسب وكاری كه در فضای 
مجازی فعالیت می كند لزوماً استارتاپ باشد. 

این فضا برای تمامی كسب وكار ها مناسب است و 
تمامی آنها سعی می كنند به بهترین وجه از این فضا 
استفاده كنند. به عنوان مثال می توان به وب سایت 
های فروشگاه ها اشاره كرد كه امر فروش را برای آنها 
آســان می كند اما چنین فروشگاه هایی استارتاپ 
نیستند و همین امر ممکن است باعث بروز اشتباه 

گردد.
رئیس اتحادیه لباسشــویي و خشك شویي تهران 
در این رابطه گفت: فعالان این بخش از صنوف باید 
براي رفاه بیشــتر مردم در بحث استارت آپ   ها در 
حوزه خشك شویي آنلاین، بیشتر متمركز شوند، 
چراكه بحث خدمــات دهي بیشــتر، دقیق  تر و با 
كیفیت  تر به مشتریان در اولویت قرار دارد و فعالیت 

كنترل شده استارت آپ   ها در كسب و كارهاي خُرد 
مطالبه جدي مردم اســت. ابوالفضــل رجب زاده، 
رئیس اتحادیه لباسشــویي و خشکشــویي تهران 
بیان كرد: حضور استارتآپ  هاي حوزه خشك شویي 
آنلاین یکي از موضوعاتي است كه این روزها مورد 
استقبال مردم قرار گرفته است. البته این بخش با 
توجه به فناوریهاي روز و همچنین تسریع و تسهیل 

در خدمات دهي به مردم، هنوز جاي كار دارند.
رجب زاده گفت: فناوریه اي به كار گرفته شده در 
این صنف مي تواند این اعتماد را به مردم بدهد كه 
البسه و سایر كالاهایي كه نیاز به شست وشو، لکه 
بري، اتوكشــي و سایر خدمات رســاني، با بهترین 
كیفیت و نازل ترین قیمت انجام میشــود و همین 
موضوع دلیلي براي افرایش رقابت در این بازار است. 
وي با بیان اینکه استفاده از خدمات این صنف مي 

تواند به كاهش مصرف آب و برق كمك كند، تاكید 
كرد: شرایط معیشتي موجب شــده تا این قابلیت 
صنف خشکشویي و لباسشویي نادیده گرفته شده و 
هر ساله تعداد تیراژ كار فعالان این صنف نسبت به 

سال گذشته كمتر شود.
رئیس اتحادیه لباسشویي و خشکشویي تهران بیان 
كرد: این صنف با قابلیت جذب تکنولوژي به دنبال 
افزایش اعتمــاد و ارتقاي كیفیت خدمات اســت، 
اما شرایط معیشــتي مردم باعث كاهش تیراژ كار 
واحدهاي صنفي فعال در این رســته شغلي شده 
است. وي با اعلام این مطلب اظهار كرد: خشکشویي 
و لباسشویي جزو صنوف لوكس و البته با ظرفیت بالا 
در جذب فناوري روز دنیاست، اما با توجه به اینکه 
مردم در شرایط فعلي دغدغه معیشت دارند، طبیعي 

است كه در این صنف تیراژ كار كاهش پیدا كند.

رجب زاده با اشاره به شرایط اقتصادي مردم گفت: 
با توجه به رشد نرخ تورم نمي توان شرایط پررونقي 
براي اصناف ترســیم كرد. در حال حاضر هزینه ها 
بر مبناي اولویت انجام مي شــود بــه همین دلیل 
استفاده از خدمات صنف لباسشویي و خشکشویي 
از ســبد خانوار حذف شــده و یا به حداقل رسیده 

است.
وي ادامه داد: البته تغییر مواد اولیه تولید پوشاک 
نیز مولفه دیگري است كه میزان استفاده از خدمات 
صنف لباسشویي و خشکشویي را كاهش داده است. 
امروزه بیشــتر مواد اولیه اي كه براي تولید لباس 
به كار میرود پلي اســتر و نایلون اســت به همین 
دلیل اغلب میتوان لباس ها را در منزل شســت و 
نیاز به اتوكشي نداشــت. به اعتقاد رئیس اتحادیه 
لباسشویي و خشکشویي تهران؛ این صنف همواره 

نیاز به ورود تکنولوژي دارد، از این رو تحول جدي 
در بخش هاي مختلف شست وشو و سایر خدمات 
صنف خشکشویي مستلزم به روزشدن دستگاه ها 

در این بخش است.
رئیس اتحادیه لباسشــویي و خشکشــویي تهران 
با اشــاره به عدم جذب افراد جدیــد به این صنف 
گفت: پیش از انقلاب ۱۸۰۰ واحد صنفي در تهران، 
شمیرانات و شهر ري فعال بوده، اما این رقم به رغم 
افزایش چندبرابري جمعیت امروزه به ۱۵۰۰ واحد 
صنفي رسیده اســت، زیرا قابلیت سرمایه گذاري 
جدید به دلیل هزینــه ها و كاهــش درآمد براي 
افراد وجود ندارد. رجب زاده افزود: در حال حاضر 
این اتحادیه ۹۷۰ عضو دارد كه هر ساله تعدادي از 
اعضاي جدید از صنف خارج شده و اعضاي جدید 

جذب مي شوند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

حمایت از استارتاپ ها برای بهبود رشد اقتصادی ضرورت دارد 

افزايش سهم استارت آپ ها در کسب وکارهاي خرد

مصرف آب تهرانی ها از ۵۵ هزار لیتر در ثانیه عبور کرد

رشد ۱۷.۵ درصدی تولید ماشین آلات تولید برق 

دام هاي مولد در حال کشتار هستند

تداوم روند کاهش بهاي سکه و طلا در بازار

۲۰ درصد اراضی شهرها در بافت های ناکارآمد قرار دارد

ظرفیت ساخت چهار میلیون مسکن در بافت فرسوده
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تدوین ۱۵۰۰ استاندارد شایستگی برای مشاغل دانش بنیان
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: هزار و ۵۰۰ اســتاندارد شایستگی 
برای ۹۰ شغل در حوزه مشاغل نوین و دانش بنیان در دولت سیزدهم تدوین شده 
است. غلامحسین حسینی نیا اظهار داشت: این استانداردها در رشته های مختلف 

و توسعه فعالیت مشاغل دانش بنیان است.
وی افزود: با ورود مشــاغل دانش بنیان و نوین، نیاز به ارائه تدوین استاندارهای 
شایستگی و شغلی و ارائه مهارت های فنی و حرفه ای هستیم. معاون وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با اشاره به نهضت ملی مهارت آموزی گفت: در آینده ای نزدیک 
با تغییر مشاغل توسط فناوری های و دانش بنیان ها، باید همزمان با نیاز بازار کار، 
مهارت های فنی و حرفه ای ارائه شود. وی تاکید کرد: سازمان فنی و حرفه ای با 
توسعه چتر مهارتی در سراسر کشور، به آسیب شناسی مشاغل پرداخته و اقدام 
به شناسایی بازارهای کار آینده کرده است و در همین راستا استانداردها را تهیه 

کرده است.
حسینی نیا خاطر نشان کرد: در کنار ۶۵۰ مرکز دولتی فنی و حرفه ای، چهار هزار 
و ۸۳۸ کارگاه و پنج مرکز سنج و صلاحیت حرفه ای، ۱۶ هزار و ۵۰۰ آموزشگاه 
آزاد، سه هزار و ۱۸۱ مرکز جوار کارگاهی و بین کارگاهی، ۳۶ هزار و ۳۴۲ مرکز 
محیط کار واقعی و ۳۰۲ مرکز مدیریت مهارت آموزی و مشاوره شغلی در دانشگاه 

ها )TMC( خدمات آموزشی ارائه می شود.
وی به مهارت آموزی دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی اشاره کرد و گفت: 
مهارت افزایی دانش آموختگان آموزش عالی در قالب طرح نخلســتان و مهارت 
افزایی دانشجویان نیز در قالب هیبریدی- ترکیبی با هدف ارتقای ظرفیت اشتغال 
پذیری جوانان ارائه می شود. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان داشت: 
در این طرح ها بیش از پنج میلیون نفر دوره در مدت پنج ســال ارائه خواهد شد 

که نقش مهمی در اشتغال پایدار فارغ التحصیلان و دانشجویان خواهد داشت.

عزم دولت در استفاده حداکثری از ظرفیت دانش بنیان ها
معاون اول رئیس جمهوری گفت: برای رفع مشکلات کشور از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان استفاده می کنیم و اتفاقات خوبی که در حوزه نفت، کشاورزی و صنعت 
رقم خورده، حاصل کار همین شرکت ها است. »محمد مخبر« در بازدید یک و نیم 
ساعته خود از نمایشگاه بین المللی الکامپ با صاحبان کسب وکارهای دیجیتالی 

به گفت وگو پرداخت و مشکلات آن ها را شنید.
مخبر پس از بازدید از این نمایشــگاه گفت: بخش زیادی از راه حل هایی که برای  
مشکلات کشور وجود دارد را از نزدیک در نمایشگاه مشــاهده کردم. البته ما از 
گذشته نیز با فعالان استارتاپی و شــرکت های دانش بنیان جلساتی را داشتیم و 

شناخت کافی از آن ها داریم.
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: انصافا ظرفیت های زیادی در شــرکت های 
دانش بنیان کشور وجود دارد. ظرف چند ســال آینده تقریبا ۶۰ درصد از تولید 
ناخالص داخلی را اقتصاد دیجیتال تشکیل می دهد. یکی از مزیت های جدی کشور 
فراوانی وجود نیروهای نخبه، خلاق، باجسارت و با اعتماد به نفس است. عزم دولت 
برای استفاده حداکثری از این افراد جزم است. البته موانع و مشکلاتی سر راه این 

شرکت ها وجود دارد که در حال رفع این موانع هستیم.
مخبر افزود: در دولت نیز تصویب شده که تمام دستگاه های دولتی موظف هستند 
برای تمام کارهای خود یک پیوست دانش بنیان تهیه کنند. اتفاقات خوبی که امروز 
در حوزه نفت، صنعت و کشــاورزی رقم می خورد حاصل استفاده از شرکت های 
دانش بنیان است که میانبری سریع برای پیشــرفت را فراهم کرده است. به نظر 
می رسد که باید کانونی برای این شرکت ها در نظر گرفت تا آن ها بتوانند مشکلات 
خود را در آن کانون مطرح و رفع کنند. این کانون با مشارکت وزیر ارتباطات که 

خودشان جزو افراد مسلط بر این حوزه هستند صورت خواهد گرفت.

تعیین کف سرعت ارائه شده از سوی اپراتورها بر روی فیبرنوری
اپراتورهای ثابت و سیار برتر معرفی می شوند

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی از برنامه برای معرفی برترین 
اپراتورهای ثابت و سیار براساس شاخص های کیفی مختلف خبر داد.

به گزارش سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، امیر لاجوردی جانشین 
وزیر در امور ارتباطات و رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در 
همایش روابط عمومی استان ها، شرکت ها و سازمان های تابعه وزارت ارتباطات و 
در پاسخ به سوالات کارشناسان روابط عمومی این وزارتخانه از معرفی اپراتورهای 
برتر براساس شاخص های کیفی خبر داد و گفت: این اقدام برای تسهیل دسترسی 

مشترکان به برترین خدمات ارتباطی انجام می شود.
وی سرعت اینترنت را در کسب رضایت مشترکان بســیار مهم دانست و افزود: 
توســعه فیبرنوری در کشــور افزایش ســرعت اینترنت را به دنبال دارد چرا که 
فیبرنوری، سرعت اینترنت را تا هزار مگابیت بر ثانیه افزایش می دهد و رگولاتوری 
تصمیم دارد در کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات، کف سرعت ارائه شده از سوی 

اپراتورها بر روی فیبرنوری را مشخص کند.
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، تغییر باورهای نادرست جامعه 
پیرامون بحث تشعشــعات دکل های مخابراتی را یکــی از وظایف تبیینی حوزه 
روابط عمومی دانست و گفت: در بحث تشعشــعات دو موضوع مطرح است. یکی 
تشعشعات تجهیزات مخابراتی و BTSها و دیگری تشعشعاتی است که گوشی های 

تلفن همراه تولید می کنند.
لاجوردی با اشــاره به اینکه نظارت بر تداخل فرکانســی تجهیزات رادیویی بر 
عهده معاونــت رادیویی رگولاتــوری و نظارت بر میزان تشعشــعات دکل های 
مخابراتی برعهده ســازمان انرژی اتمی کشور اســت، عنوان کرد: اندازه گیری 
تشعشعات دکل های مخابراتی و ارتباطی توســط رگولاتوری صورت می گیرد 
 و ســازمان انرژی اتمی بر اســاس اســتانداردهای جهانی بر آن نظارت بسیار 

سختگیرانه ای دارد.
وی افزود: ضمن اینکه گوشــی های تلفــن همراه که مردم اســتفاده می کنند 
نیز تشعشــع دارد که قبل از ورود آنها به کشــور، میزان تشعشــع آنها توسط 
آزمایشگاه های مورد تأیید رگولاتوری اندازه گیری شده و تنها زمانی که این میزان 

کمتر از اندازه استاندارد باشد، اجازه واردات به کشور را پیدا می کند.
معاون وزیر ارتباطات همچنین در پاسخ به سوال یکی از حاضران در جلسه پیرامون 
ممنوعیت واردات گوشی های آیفون، گفت: در حوزه واردات گوشی همراه، وزارت 
ارتباطات و رگولاتوری اختیاری ندارد و متولی اصلی واردات گوشــی به کشور 

وزارت صمت است.
جانشین وزیر در امور ارتباطات درباره گوشــی هایی که قابلیت اتصال به شبکه 
۵G را دارند، بیان کرد: ایــن موضوع به عوامل مختلف بســتگی دارد. به عنوان 
مثال یک گوشی ممکن است نسل پنجم را روی فرکانس ۲۳۰۰ پشتیبانی کند 
درحالیکه اپراتور ممکن است ۵G را روی فرکانس ۳۵۰۰ ارائه کرده باشد که در 
 این صورت آن گوشی باوجود پشتیبانی از ۵G اما قابلیت اتصال و استفاده از نسل 

پنجم را ندارد.
وی ادامه داد: نکته دیگر اینکه برندهای مختلف گاهــاً به صورت منطقه ای و در 
نسخه های اروپا، آسیا و… تولید می شــوند. یعنی سازندگان متناسب با منطقه 
جغرافیایی، گوشی را می سازند و قابلیت های مختلف روی آن می گذارند. از همین 
رو ممکن است یک مدل گوشی ۵G در نسخه اروپایی به شبکه نسل پنجم متصل 

شود اما همان مدل گوشی در نسخه خاورمیانه، پاسخگوی ۵G نباشد.

اخبار

در نشســت معــاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری و رییس بانک 
مرکزی، زمینه برای اختصاص 
۵۰۰ میلیون دلار ارز به منظور 
تامین نیازهای ارزی شــرکت های دانش بنیان فراهم 
شــد. محمدرضا فرزین رییس بانک مرکزی در دیدار 
و گفت وگو با نمایندگانی از شــرکت های دانش بنیان 
توانمند از تخصیص خط اعتباری ۵۰۰ میلیون دلاری با 
هدف توسعه اقتصاد دانش بنیان و تامین نیازهای ارزی 

این شرکت ها خبر داد.
رئیــس کل بانک مرکزی، بــا بیان این کــه حمایت از 
شرکت های دانش بنیان جزو اولویت های بانک مرکزی 
است، عنوان کرد: مدافع شرکت های دانش بنیان هستیم 
چراکه معتقدم بالاترین میزان بهره وری در حوزه دانش 
اتفاق می افتد و بر همین اساس عزم راسخ و تلاش جدی 
داریم تا فرآیندهای مالی و ارایه تسهیلات به شرکت های 

دانش بنیان، تسهیل شود.
فرزین، همچنین با اشــاره به آمادگی کامل برای تعامل 
و همکاری مســتمر با معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان در قالب یک کمیته مشــترک برای کمک به 
رفع چالش های مالی و تعریف خط ویژه حمایت تسهیلاتی 
متناسب با نیاز شرکت های دانش بنیان، افزود: تفاهم ها و 
تصویبات کمیته مشترک بانک مرکزی و معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان می تواند در قالب آیین نامه ای 
مشتمل بر مشکلات دانش بنیان ها و راهکارهای اجرایی 
برای حل این مشــکلات، تصویب و در قالب یک کمیته 
راهبری با مشارکت سایر دستگاه ها از جمله وزارت صمت، 
اجرایی شود. وی با اشاره به عزم جدی بانک مرکزی برای 
اجرای راهکارهای جایگزین و حل مشکلات تخصیص و 
تامین ارز به این شرکت ها، عنوان کرد: در سال های اخیر، 
فرآیندهای تامین و تخصیص ارز، دچار مشکلات جدی 
شده است که عمده این مشــکلات، ناشی از تحریم های 
ناجوانمردانه و نیز مسدود شدن منابع ارزی ایران در برخی 
از کشورها است. بر همین اساس، مدیریت و تامین ارز در 
کشور، نسخه ها و راهکارهای متناسب با این شرایط خاص 
را طلب می کند و در همین راستا، از راهکارها و روش های 
متناســب با نیازها و وضعیت موجود بــرای برون رفت از 

مشکلات استفاده می کنیم.
  

همراهی و تعامل با بانک مرکزی برای حمایت 
مالی از دانش بنیان ها

روح الله دهقانــی معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 

دانش بنیــان رییس جمهــوری نیز در این نشســت، 
تخصیص خط اعتبــاری ۵۰۰ میلیون دلاری در جهت 
حمایت از شرکت های دانش بنیان را عیدانه ای ارزشمند 
و برکت آفرین دانســت و افزود: این که بانک مرکزی و 
ریاســت کل محترم، نگاهی همراهانه و حمایتگرانه به 
شرکت های دانش بنیان دارند، ناشی از اشراف و شناخت 
این مجموعه به اهمیت شرکت های دانش بنیان و عزم 
جدی در راســتای تحقق منویات رهبر فرزانه انقلاب 
مبنی بر حمایت از این شــرکت ها به عنوان پیشران و 
محرک اصلی اقتصاد کشور است. امیدوارم این عیدی 
ارزشمند به شــرکت های دانش بنیان، حاوی برکات و 

ثمرات دنیوی و اخروی باشد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، با تاکید بر این که ســازوکار 
حمایت از شرکت های دانش بنیان و فناور، باید متفاوت از 
سایر عناصر اقتصادی کشور و متناسب با ماهیت فناورانه 
و نخبه محوری این کسب و کارها باشد عنوان کرد: جنس 
شــرکت های دانش بنیان با جنس شرکت های تجاری 
تفاوت های ماهوی و ســاختاری عمده ای دارد که لازم 
است برای تسهیل و تســریع در فرآیندهای تخصیص 
اعتبارها، تسهیلات و نظامات تأمین مالی این شرکت ها، 
اصلاح و بازنگری صورت گرفته و سازوکارهای نوآورانه 
متناسب با ماهیت و نیاز کســب و کارهای دانش بنیان 

تمهید شود.
دهقانی، با بیان این که بسیاری از شرکت های دانش بنیان 
و فناور که توانمندی و اثرگذاری بالایی را در عرصه های 
راهبردی مانند ســلامت، غذا و صــادرات دارند، متأثر 
از عدم وجود ســازوکارهای حمایتی و تســهیل گری 
متناسب، دچار مشکلات و معضلات جدی هستند افزود: 
بسا شرکت های دانش بنیان و فناوری در کشور فعالیت 
دارند که محصولات پیشرفته، تحریمی و راهبردی را با 
کیفیتی هم تراز و البته چندین برابر ارزان تر از نمونه های 
وارداتی تولید می کنند، امــا در رویارویی با فرآیندهای 
پیچیده، زمان بر و ناهماهنگ تخصیص تســهیلات، از 
گردونه رقابت بازمی مانند. بســیاری از این شــرکت ها 
دارنده محصولات و خدماتی هســتند که از روی خاک 
شروع شده و اکنون به ارزش افزوده های میلیون دلاری 
رسیده اند و می توانند صرفه جویی های ارزی ده ها میلیون 
دلاری را به ارمغان بیاورند، همچنین در آن سوی آب ها، 
خواهان این محصولات هستند، اما متاسفانه در کشور 
خودمان مورد کم توجهی قرار می گیرند و میدان رقابت را 
به واردات و فرآیندهای پیچیده اداری، واگذار می کنند.

 معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری با اشــاره به هم افزایی و تعامل سازنده 
با بانک مرکزی در راستای تسهیل و اصلاح فرآیندهای 
تخصیص تسهیلات و حمایت ها عنوان کرد: این نشست 
مشترک در راســتای بیان بخشــی از چالش ها، ارائه 

راهکارها برای حل مشــکلات شرکت های دانش بنیان 
بزرگ و توانمند کشور که اثرگذاری میلیارد دلاری در 
اقتصاد کشــور دارند برگزار شده است. این نشست یک 
هدف دیگــر را نیز دنبال می کنــد و آن معرفی و ایجاد 
زمینه تعامل بانک مرکزی و شــرکت هایی اســت که 
راهکارهای نوآورانه و فناورانه ای دارند که به ارتقای نظام 

بانکی و پولی کشور کمک می کند.
دهقانی تاکید کرد: در حال حاضر نیز تعداد قابل توجهی 
از شــرکت های دانش بنیان و فناور از جمله فین تک ها، 
کمک کار نظام بانکی کشور هستند و تعداد زیادی از این 
شرکت ها، توانمندی هایی دارند که می توانند به نظام 
بانکی کشور کمک کرده و ظرفیت هایشان را به خدمت 

نظام مالی و بانکی کشور در بیاورند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری، با اشــاره بــه ایجاد زمینــه تعامل و 
همکاری های مشترک میان دو دســتگاه برای تعریف 
سازوکار بهره مندی ســهل تر از توانمندی های فناورانه 
در نظام بانکی کشور افزود: طی کمتر از یک سال اخیر، 
راهکارها، ابزارها و محصولات دانش بنیانی توسعه پیدا 
کرده اند که تحول آفرین هستند و پیش از این حتی در 
ابعاد جهانی وجود نداشتند؛ بنابراین، اگر بانک مرکزی 
بتواند این ظرفیت ها را در در ساختار بانکی استفاده کنند 
قطعاً شاهد پیشرفت و تحول در این عرصه خواهیم بود.

 
ایجاد ســرفصل های جدید برای حمایت از 

دانش بنیان ها
رضا اســدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، با اشاره به راهکارهایی در حوزه مالی و بانکی 
برای حل مشکلات ارزی و ریالی شرکت های دانش بنیان 
و فناور، عنوان کرد: ایجاد سرفصل ارز خدماتی به منظور 

توسعه بازار، هزینه گشــایش دفتر در خارج از کشور و 
بازاریابی بــرای صادرات و رصد فنــاوری، در یک قالب 
مشخص و با تایید معاونت علمی و بانک مرکزی می تواند 
زمینه ساز حل بخشی از مشکلات ارزی دانش بنیان ها 

باشد.
اسدی فرد، با اشــاره به آماری از وضعیت شرکت های 
دانش بنیان، به نقش این کســب و کارهــا در ارزآوری، 
اشتغال و خلق ارزش افزوده اشــاره کرد و افزود: بیش 
از ۸۶۰۰ شــرکت دانش بنیــان ۴۰۰ هــزار میلیارد 
تومان فروش داشــته اند و ارزآوری مستقیم حدود یک 
میلیــارد دلاری را به ارمغان آورده اند. این شــرکت ها 
زمینه ســاز اشــتغال بیش از ۳۴۰ هزار نفــر به ویژه 
فارغ التحصیلان دانشــگاهی شــده اند و ضمن تامین 
نیازهای فناورانه، پیشــرفته و صنعتی کشور، مجموعا 
 ۵ میلیارد دلار ســالانه صرفه جویی ارزی برای کشور 

حاصل کرده اند.
وی افزود: اگرچه بیست درصد شــرکت ها ۸۰ درصد 
فروش را دارند اما برخی شرکت ها هستند که عدد فروش 
بالایی ندارند اما قطعات بسیار راهبردی و کلیدی زنجیره 

ارزش صنایع را تامین می کنند.
در این نشســت که با حضور معاون علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری، جمعی از مدیران 
شرکت های دانش بنیان بزرگ و مدیران بانک مرکزی 
برگزار شد، ضمن بیان و بررسی مشکلات و موانع پیش 
روی این شــرکت ها، پیشــنهادات و راهکارهایی برای 
تســهیل فرآیند تخصیص و تامین تسهیلات بانکی به 

شرکت های دانش بنیان و فناور، ارائه شد.
همچنین تعدادی از شــرکت های دانش بنیان فعال در 
حوزه فین تک، تامین مالی و خدمات بانکی، توانمندهای 
خود در حوزه ارتقای فنــاوری بانک مرکزی و کمک به 

نظام تامین مالی و بانکی کشور را معرفی کردند.

نیازهای ارزی شرکت های دانش بنیان تامین می شود 

خط اعتباری 500 میلیون دلاری برای دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطــات در خصوص کندی ســرعت اینترنت 
گفت: در ۱۵ســال گذشته ســرمایه گذاری در حوزه 
اینترنت ثابت انجام نشــده و ما با پروژه فیبرنوری در 
حال رفع این مشکل هســتیم تا بتوانیم سرعت های 
چند صد مگابیتی را در اختیار مردم قرار دهیم. »عیسی 
زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که همراه با 
معاون اول رییس جمهور از نمایشــگاه الکامپ بازدید 
کرد، در حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران حاضر 
شد و در خصوص کندی اینترنت گفت: شرایط اینترنت 
رو به بهبود است. سرعت هایی که اکنون در حال فراهم 

کردن برای مردم هستیم، سرعت های چند صد مگابیت 
برثانیه است.

وی افزود: حدود ۱۵ سال اســت که در حوزه اینترنت 
ثابت ســرمایه گذاری صورت نگرفته و از این جهت در 
توسعه این بخش عقب مانده ایم. طبق آمار سایت های 
سنجش سرعت اینترنت نیز بین ۱۹۰ کشور همیشه 
جزو کشــورهای ۱۴۰ تا ۱۵۰ قرار داشتیم. انشالله با 
پروژه فیبرنوری می توانیم ســرعت  اینترنت را بهبود 
ببخشــیم. زارع پور گفت: در ســرعت اینترنت نسبت 
به گذشــته هیچوقت عقب گرد نداشتیم اما نسبت به 

آنچه که باید باشیم عقب هســتیم و شبانه روز تلاش 
 می کنیم تا بتوانیم ســرعتی که شایســته مردم است 

را فراهم کنیم.
وزیر ارتباطات گفت: در نمایشگاه شرکت های مختلفی 
حضور دارند که در حوزه پروژه فیبرنوری و نسل پنجم 
اینترنت فعالیت می کند تا دسترسی به سرعت های بالا 
را برای مردم فراهم کند. آنچه مردم از آن گلایه دارند 
محدودیت هایی است که روی برخی پلتفرم ها اعمال 
شده است. قبلا نیز اعلام کردیم هر پلتفرمی که قوانین 
کشور را بپذیرد، قدمش روی چشم ما است و می تواند 

فعالیت کند. اما برخی این مسئله را نپذیرفتند. این در 
حالی اســت که در تمام دنیا برای فضای مجازی خود 
اهمیت قائل هستند و پلتفرم ها موظف به رعایت قوانین 

آن ها هستند.
وی تصریح کــرد: در مورد ســایر محدودیت ها نیز ما 
قائل بر این هســتیم که می تــوان روی برخی از آن ها 
تجدیدنظر کــرد. مثلا درباره رفع فیلتــر گوگل  پلی، 
نظر تخصصی ما این اســت که رفع فیلتر شــود و این 
 مســئله را در کارگــروه مصادیق مجرمانــه پیگیری 

خواهیم کرد.

معاون سیاســتگذاری و اعتباربخشی سازمان فناوری 
اطلاعات گفت: بیش از ۹۰۰ هــزار نفر تاکنون از طرح 
اتصال متقابل پیامرسانهای بومی استفاده کرده اند. حامد 
منکرســی در خصوص آخرین آمارها از اتصال متقابل 
پیام رســان های بومی به یکدیگر گفت: خوشبختانه از 
سوی اپراتورها استقبال خوبی از این طرح شده و شاهد 
اتصال پیام رســان های بومی به طــرح اتصال متقابل 

هستیم. می توان گفت به زودی دو پیام رسان جدید به 
طرح اتصال متقابل متصل می شوند.

وی در ادامه با اشــاره به اینکه در حــال حاضر ۴ پیام 
رسان بومی قابلیت طرح اتصال متقابل را ایجاد کرده اند 
گفت: به منظور توسعه و افزایش خدمات ارزش افزوده 
جدید روی پیام رســانها فراخوانی منتشر کرده ایم و از 
بخش خصوصی نیز درخواست کردیم برای این منظور 

مشارکت کند. منکرسی ادامه داد: خوشبختانه از این 
فراخوان استقبال خوبی شده و بیش از ۴۰ شرکت برای 
مشــارکت اعلام آمادگی کرده اند. به این ترتیب تا ۱۵ 
تیرماه به شرکت ها فرصت داده شده که پیشنهادهای 
خودشــان را ارائه دهند تا بتوانیم مشارکت های جدید 
را آغاز کنیم و سرویس های جدید و نوآورانه ای را روی 

بستر پیام رسان های بومی ارائه دهیم.

وی در خصوص اســتقبال از طرح اتصال متقابل پیام 
رسان های بومی به یکدیگر گفت: استقبال مردم از طرح 
اتصال متقابل پیام رسان ها به یکدیگر خوشبختانه خوب 
بوده و تا به امروز بیش از ۹۰۰ هــزار نفر از این قابلیت 
استفاده کرده اند که در دو ماه عدد قابل توجهی است و با 
طرحی که با مشارکت بخش خصوصی اجرا خواهد شد 

این عدد افزایش چشمگیری خواهد داشت.

رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه امیرکبیر گفت: 
طرح ملی ترویج کارآفرینی برای افراد در شرف دانش 
آموختگی برنامه ریزی شــده اســت. مخاطبان این 
طرح ملی دانشجویان سال های ســوم و چهارم دوره 
کارشناسی، دانشجویان ســال آخر دوره کارشناسی 
ارشــد و دانشــجویان دکتری بعد از گذراندن دروس 
دانشگاهی هســتند.  فرهنگ فصیحی اظهار داشت: 
هدف اصلی از اجــرای طرح ملی ترویــج کارآفرینی 
هدایت دانش آموختگان به ســمت کسب و کارهای 

مبتنی بر دانش است.
وی افزود: یکــی از نقاط ضعف موجود این اســت که 
دانشجویان بعد از دانش آموختگی منفعل و در انتظار 
استخدام توسط دستگاه ها و شرکت ها هستند، اما در 
صورت ارائه آموزش های مهارت افزایی، می توان آنها 
را به ســمت ایجاد کســب و کارهای مبتنی بر دانش 

هدایت کرد.

فصیحی ادامه داد: از این رو طرح ملی ترویج کارآفرینی 
برای افراد در شرف دانش آموختگی برنامه ریزی شده 

است. 
بر این اســاس مخاطبان این طرح ملی دانشــجویان 
سال های سوم و چهارم دوره کارشناسی، دانشجویان 
سال آخر دوره کارشناسی ارشد و دانشجویان دکتری 
بعد از گذراندن دروس دانشگاهی در نظر گرفته شده 
اســت.رئیس پارک علم و فناوری دانشــگاه امیرکبیر 
اظهار داشــت: در این طرح پس از انتخاب دانشجویان 
در دانشــگاه های سراســر کشــور، افــراد منتخب 
 وارد مرحله تســت های روان شناســی و شــخصیت 

شناسی می شوند.
وی بیان کرد: افراد منتخب وارد رویدادهای آگاه سازی، 
دوره های مفصل آموزشی به صورت برخط، آفلاین و 
حضوری می شوند و در این دوره ها از مشاوره اساتید 
بهره مند خواهند شد.فصیحی تاکید کرد: در این دوره 

آموزشی دانشــجویان منتخب در ۱۰ عنوان  آموزشی 
۷۰ تا ۸۰ ساعت محتوای آموزشــی دریافت خواهند 
کرد.وی با اشاره به متصل بودن سامانه طرح ملی ترویج 
کارآفرینی با سامانه نان خاطرنشان کرد: دانشجویان 
پس از گذراندن دوره های آموزشی می توانند با انتخاب 
نیازهای ثبت شده در ســامانه نان، راهکاری برای این 

نیازها بیابند.
رئیس پارک علــم و فنــاوری دانشــگاه امیرکبیر با 
بیــان اینکه فراخوان جذب دانشــجویان در ســایت 
nepp. طرح ملــی ترویــج کارآفرینــی به نشــانی

ir منتشــر شــده، خاطرنشــان کرد: برای پذیرش 
 دانشــجویان برای هر دانشــگاه ســهمیه مشخصی 
تعیین شده اســت و هر دانشــگاه بر اساس شاخص 
های خود اقدام به انتخظب دانشــجویان برای جذب 
در این طرح مــی کند.فصیحی دربــاره نقش پارک 
علــم و فنــاوری دانشــگاه امیرکبیــر در این طرح 

توضیــح داد: دبیرخانــه این طــرح ملــی در پارک 
 امیرکبیر مســتقر شــده، ولی دامنــه فعالیت طرح 

ملی است.
وی یادآور شــد: مرحلــه اول این طــرح یعنی آگاه 
سازی و روشن کردن مســیر دانشجویان در ۱۰ مرکز 
اســتان انجام می شود، ســپس تیم ها دستاوردهای 
خــود را در معــرض دیــد داوران قــرار مــی دهند 
 که این مرحلــه در ۲۰ مرکز اســتان تــدارک دیده 

شده است. 
در نهایت برگزیدگان در یک رویــداد ملی حدود ۶ یا 
۷ ماه آینده شرکت کرده و تقدیر می شوند. طرح ملی 
ترویج کارآفرینی با هدف گذاری مشــارکت ۳۰ هزار 
دانشجو در ســال نخست برای سراســر کشور و برای 
زمینه سازی رویش هســته های فناور در دانشگاه ها از 
اول خرداد، با حضور وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در 

دانشگاه صنعتی امیرکبیر آغاز شد.

وزیر ارتباطات:

۱۵ سال برای توسعه اینترنت ثابت سرمایه گذاری نشده بود

استقبال بیش از ۹۰۰ هزار نفر از طرح اتصال پیامرسانهای بومی

هدایت دانشجویان به سمت کسب وکارهای مبتنی بر دانش

فناوری و 
اطلاعات
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کشاورزي

از قديــم توصيه مادران بــه دختران 
اين بود كه »ســيب را با پوست بخور، 
كه پوســت صورتت مثل اين ســيب 
خوش رنگ بشه«. اما چند وقتي است 
كه ويدئويي در شــبكه هاي مجازي 
دست به دســت مي شــود كه در آن حكايت از اين است كه 
براي درخشندگي ســيب قرمز به پوست آن پارافين مي زنند 
و گويا نمي شود مانند سال هاي نه چندان دور با خيال آسوده 
سيب را با پوســت خورد و انتظار پوستي خوش آب و رنگ را 
داشت. سيب هاي پارافيني؛ ميوه هايي هستند كه مسئولان 
عنوان مي كنند توليدكنندگان مركبات براي بازارپســندي 
از پارافين غيرسمي براي براقي آن اســتفاده مي كنند ولي 

برخي كشاورزان از واكس زدن 
ميوه ها گلايه دارند و حتي 

آلودگي مواد شيميايي 

آن را مطرح كرده اند. به تازگي دكتر حسن قاضي زاده هاشمي، 
وزير بهداشــت نيز به مردم توصيه كرده است كه سيب را با 
پوست مصرف نكنيد و معتقد است كه مصرف مواد شيميايي 
روي ميوه ها مشكل جديدي نيست، در واقع سال هاست كه 
از مواد شــيميايي بر روي ميوه ها اســتفاده مي كنند و كمتر 
محصولي يافت مي شود كه از سم و كود در آن استفاده نشده 
باشد. البته وزير در صحبت هاي خود به اين موضوع هم اشاره 

كرده است كه پارافين از محصولاتي است كه به صورت قاچاق 
وارد كشور مي شود و بنابر بررســي وزارت جهاد كشاورزي، 
قرار است اين محصول مانند ساير داروها شناسنامه دار شود. 

    سيب ايراني به واكس نياز ندارد
در تازه ترين واكنش ها به اســتفاده از پارافيــن در محصولات 
مركباتي، وزارت جهاد كشاورزي در اطلاعيه اي بر اين موضوع 
تاكيد كرده اســت كه سيب ايراني نيازي به اســتفاده از واكس 
ندارد. در ادامه اين اطلاعيه آمده اســت كه ايران يكي از 
كشــورهاي مهم صادركننده سيب در دنياست و 

سالانه به طور متوســط حدود 300 هزار تن از اين محصول به 
كشورهاي ديگر صادر مي شــود؛ تاكنون گزارشي درباره ارجاع 
محصول صادراتي به كشور به دليل استفاده از واكس ميوه ارائه 
نشده است. اين وزارت درباره ويدئويي كه در شبكه هاي اجتماعي 
هم دست به دست مي شود، گفته است: همچنين موردي كه در 
شبكه هاي اجتماعي منتشر شده، در صورت مربوط بودن به ايران و 
صحت موضوع، واكس طبيعي خود ميوه سيب است كه به صورت 
طبيعي روي محصول وجود دارد و هيچ ضرري براي انسان ندارد. 

    استفاده از پارافين خطرناك است
اما برخلاف نظر وزير بهداشت و اطلاعيه وزارت جهاد كشاورزي، 
برخي كارشناسان معتقدند كه استفاده از پارافين مي تواند به 
سلامتي لطمه بزند. مهدي اسماعيل زاده، پژوهشگر مواد غذايي 
و محصولات ارگانيك درباره واكس زدن به ميوه هايي همچون 
سيب مي گويد: چند وقتي مي شــود كه براي بازارگرمي روي 
ميوه هايي مانند ســيب و خيار واكس هايي براي افزايش جلا 
و ماندگاري زده مي شــود. درصورتي كه اين كار در 
هيچ كجاي دنيا مرسوم نيست. اسماعيل زاده 
با اشاره به اينكه پارافين از مشتقات نفت 
است و به همين دليل شكي در سرطان زا 
بودن آنها نيســت، مي گويد: متاسفانه 
برخي افراد ســودجو ايــن موضوع را 
باب كردنــد براي جــلا دادن به ميوه 
از پارافيــن غيرخوراكي و ســرطان زا 
استفاده مي كنند. در صورتي كه در 
گذشته تنها روي پرتقال اين كار 
را انجام مي دادند. طبيعتا كسي 
پوســت پرتقال را نمي خورد  
اما خيلي ها ســيب و خيار را با 
پوست مي خورند. اين پژوهشگر 
با بيان اينكه استفاده از اين واكس 
تنها نما به ميــوه مي دهد و تمام آب 
محصول را مي گيرد، ادامــه مي دهد: اگر 
دقت كرده باشيد زماني كه چنين ميوه هايي را پوست مي كنيد، 
داخل آن آبدار نيســت و خشــك اســت. يكي از ويژگي هاي 
واكس هاي پارافين اين است با وجود نماي زيبايي كه به ميوه 
مي دهد از درون آب ميوه را مي كشــد و هيچ طعم و مزه خوبي 

ندارد. براي همين در كل اســتفاده از چنين واكســي به هيچ 
عنوان خوب نيســت. اســماعيل زاده درباره نيترات دار بودن 
ميوه هايي مانند سيب و خيار كه وزير بهداشت درباره آن سخن 
گفته است، نيز معتقد است: با وجود آنكه وزير بهداشت درباره 
خيار و سيب صحبت كرده اســت اما تمام ميوه هايي كه با آب 
فاضلاب آبياري و از كودهاي شيميايي غيراستاندارد و فراوان 
رشــد يافته اند، داراي نيترات هستند كه براي بدن بسيار مضر 

است و شامل چند ميوه محدود نخواهد شد. 

    واكس هاي غيراستاندارد
محمدحســين محمدي، عضو انجمن كودهاي آلي و زيستي 
و مشاور اقتصادي ســازمان نظام مهندسي كشاورزي تهران 
نيز درباره اســتفاده از واكس پارافين مي گويد: در تمام دنيا 
براي اينكه ميوه داراي قارچ و باكتري نشود از يكسري واكس 
اســتفاده مي كنند اما در ايران به دليل اينكــه در اين زمينه 
نظارت نمي شود از واكس هاي غيراستاندارد چيني و آغشته 
به پارافين اســتفاده مي كنند كه مضر هســتند و مي توانند 
خسارت هاي جبران ناپذير ايجاد كنند كه اين موضوع بيشتر 
براي نگهداري چند ساله ميوه ها استفاده مي شود اما در ايران 
براي ميوه هاي تازه خوري نيز جهت نما پيدا كردن، استفاده 

مي شود و نبايد چنين اتفاقي رخ دهد. 

    فروش دو برابري در بازار
يكي از اين كشاورزان دماوندي نيز در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واكس زدن و استفاده پارافين در سيب مي گويد: ما از 
واكس زدن ميوه ها به ويژه ســيب گلايه داريم مثلا بنده كه 
چندين تن ســيب توليد مي كنم هميشه سعي كرده ام وقتي 
ميوه ها،  كاملا مي رسد، براي چيدن و فروش آن اقدام كنم ولي 
برخي توليدكنندگان مركبات، سيب را زودتر از زمان برداشت 
مي چينند و با واكس زدن، رنگ سيب ها را به رنگ قرمز براق 
تبديل و به بازار عرضه مي كنند. علوي تاكيد مي كند كه فروش 
ميوه هاي واكس زده به ۲ برابر قيمت در بازار رايج است و ادامه 
مي دهد: ما كه زمان چيدن سيب ها را رعايت مي كنيم و ميوه 
خوب دست مردم مي دهيم بايد محصولاتمان را كيلويي ۵00 
تا ۶00 تومان بفروشيم ولي توليد كنندگان سيب هاي واكسي، 
محصول خود را دو برابر مي فروشــند چون ســيب هاي آنان 

براق تر و خوش رنگ تر است. 

واكسميوهسرطانزاست

سيب هاي آلوده!

داده هــاي جديد مركز آمــار ايران از 
كاهش نرخ بيكاري و رشد نرخ اشتغال 
زنان خبر مي دهد اما بــا يك نگاه به 
آماري كه اين مركز منتشر كرده است 
متوجه اين موضوع مي شويم كه سهم 
اشــتغال زنان طي يك روند پنج ســاله به ويژه دوران ركود 
اقتصادي، در برخي از بخش هاي اقتصــادي يا تغيير نكرده يا 
به طور معناداري كاهش يافته اســت. نكته جالبي كه در اين 
ميان در گزارش مركز آمار ايران مي توان مشاهده كرد، كاهش 
شديد سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي است. مركز آمار 
نشان مي دهد كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي طي 
پنج سال گذشته همواره روندي نزولي داشته است. بخشي كه 
غالبا به دليل مشاركت زنان روستايي در امور اقتصادي خانواده، 
اشتغال زنان در آن از اهميت بيشتري برخوردار است. در حالي 
كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي در تابستان سال 89 
بيش از يك ميليون و 77 هزار نفر بوده اما اين رقم در تابستان 
90 به 9۶3 هزار و 81۲ نفر، در تابستان 91 به 9۶1 هزار و ۵۶7 
نفر، در تابســتان 9۲ به 8۵0 هزار و ۶79 نفر و در تابستان 93 
با افت قابل توجهي به 7۶۶ هزار و 8۲0 نفر رســيده است. اين 
ارقام بيانگر آن است كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي 
از تابستان سال 89 تا 93 منفي ۲8/8 درصد كاهش يافته است. 

    محروميت زنان كشاورز از حمايت قانوني
به گفته محبوبه رنجبر، عضو خانه كشاورز ايران زنان كشاورز 
در ايران از عدم حمايت هاي قانوني رنــج مي برند. او در ادامه 
صحبت هاي خود به قانون كار ايران اشاره مي كند و مي گويد: 
در قانون كار ايران كه كارفرمايان در همه بخش هاي صنعتي، 
توليدي و كشاورزي موظف به رعايت آن هستند، ذكر شده هر 
شخصي كه در يك كارگاه بنا به درخواست كارفرما يا نماينده 
او كار مي كند، كارگر محسوب مي شــود و قانون كار درباره او 
بايد اجرا شود. اين فعال حوزه كارگري معتقد است كارگاه نيز 
همان محل توليد يا خدمات است و بر اين اساس كشاورزان زن 
نيز به عنوان كارگر شناخته مي شــوند و بايد طبق قانون كار با 
آنان برخورد شود. براساس گفته هاي رنجبر، زنان كشاورزي كه 
روي زمين خود كار مي كنند، كارفرماي خود هستند و مابقي 
زنان كشاورز لازم است از حمايت هاي گفته شده در قانون كار 
برخوردار باشند. قانوني كه دولت مجري آن است و نمايندگان 

كارگري بايد ناظر آن باشند. 

    زنان كشاورز و بحران امنيت شغلي
اين كارشناس حوزه كشاورزي بر اين باور است كه كشاورزان زن 
نيز مانند ســاير كارگران ايران از مشكل نبود امنيت شغلي رنج 
مي برند اما مشكلات  زنان كشاورز در زمينه امنيت شغلي از ساير 
كارگران بيشتر است و تاكيد مي كند كه با توجه به محدوديت هاي 
اجتماعي ناشــي از زندگي در جوامع سنتي و محل زندگي اين 
كارگران كه اغلب در روستاهاســت و نوع حرفــه آنان كه جزو 
مشاغل يدي محسوب مي شــود، فرصت چنداني براي اشتغال 

آنها در مشاغلي خارج از حوزه كشــاورزي نيست. رنجبر ديگر 
مشــكلات زنان در حوزه كشــاورزي را اين طور عنوان مي كند: 
مشاغل كشــاورزي تنها مربوط به چند ماه از ســال است و اين 
كشاورزان با خطر دائم بيكاري و عدم يافتن شغل در فصول كار 
مواجه هستند.  اين عضو خانه كشاورزي ورشكستي بخش هايي از 
كشاورزي ايران به دليل واردات بي رويه و كاهش نياز بازار داخلي به 
محصولات داخلي كشاورزي را نيز تهديدي مضاعف براي امنيت 
شغلي كشاورزان و به ويژه كشاورزان زن مي داند. اين فعال كارگري 
در ادامه با اشاره به اينكه علاوه بر آنكه زنان كشاورز و روستايي با 
مشكلاتي همچون سوء تغذيه و مردسالاري نيز روبه رو هستند و 

در كشور از پيشروان توسعه كشاورزي هستند ولي درآمدهاي 
مشخصي از اين بخش عايدشان نمي شود. 

    محيط كار غيربهداشتي
به گفته رنجبر، اگر چه به دليل غيربهداشــتي بودن محيط كار، 
سلامت جسمي كشاورزان در ايران همواره در خطر است ولي خطر 
ابتلا به بيماري براي كشاورزان زن مي تواند بيشتر از مردان باشد 
چرا كه براساس يك تقسيم كار نانوشــته در مشاغل كشاورزي، 
مردان بيشتر در قســمت هاي صنعتي و ماشيني توليدات و زنان 
بيشتر در بخش هاي سنتي و يدي مشــغول به كار هستند. علاوه 

بر اين بســياري از اين زنان در صورت بارداري تا چند روز پيش از 
زايمان به كار مشغول هستند و با فاصله كمي پس از آن نيز مجددا 
به كار مشغول مي شوند. مساله اي كه همزمان سلامت مادر و فرزند 
را تهديد مي كند و مي تواند در زمره مشــكلاتي محسوب شود كه 

مختص زنان كشاورز است. 

    كشاورزان زن بازنشسته نمي شوند
رنجبر در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به اين موضوع كه زنان 
كشاورز در صورت عدم برخورداري از بيمه، حق بازنشستگي نيز 
ندارند، مي گويد: كارگراني كه در مشاغل سخت كار مي كنند، 

مي توانند در صورت اشتغال متوالي به مدت ۲0 سال يا اشتغال 
غيرمتوالي به مدت ۲۵ ســال از اين حق برخوردار شوند اما به 
نظر مي رسد كار متوالي و طولاني مدت زنان كشاورز در شرايط 
سخت و طاقت فرســا در دسته بندي  اين مشــاغل قرار گيرد؛ 
اگرچه براي كارگران فصلي سنوات براساس ميزان اشتغال در 
ماه هاي سال محاسبه خواهد شد ولي به هر صورت زنان كشاورز 
در صورت برخورداري از بيمه و حمايــت قانوني مي توانند به 
برخورداري از حقوق بازنشســتگي و آرامش نسبي در دوران 
كهنسالي خود اميدوار باشــند؛ اميدي كه امكان تحقق آن در 
شرايط فعلي براي بسياري از اين زنان كمرنگ به نظر مي رسد. 

»كسبوكار«عدمامنيتشغليدربخشكشاورزيرابررسيميكند

حکايت رنج زنان کشاورز و سکوت دولت
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گردشگری

از ابتداي خلقت، بشــر برای شناســايي 
اين جهان ناشناخته كنجكاو بوده است 
و هنوز بعد از گذشــت قرن ها، اكتشافات 
و پيشرفت ها هنوز انســان، اين موجود 
سيري ناپذير موفق نشده است تمام گوشه 
و كنار اين زمين بي همتا را كشف كند و همچنان هستند انسان هايي 
كه جا پاي گذشتگان خود مي گذارند تا به كشف و جست وجوي اين 
عالم ناشناخته دست پيدا كنند. تلاش براي حركت و كنجكاوي اين بار 

از سوي دو برادر ايراني به نام هاي عبدا... و عيسي اميدوار آغاز شد. 
اين دو برادر محقق و پژوهشگر نزديك به نيم قرن پيش، زماني كه 
هنوز دنيا به اين درجه از پيشرفت نزديك نشده بود با ابتدايي ترين 
وسايل ممكن و جسارتي قابل تحسين، قدم برداشتند براي كشف 
جهان ناشناخته كه هر لحظه اش خاطراتي اســت كه هنوز بعد از 
گذشت بيش از 50 سال، بازديدكنندگان بســياري را براي ديدن 
دستاوردهاي اين سفر به موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد 

مي كشاند. 
عيسي و عبدالله اميدوار، دو برادر پژوهشگر ايراني در سال 1333 با 
همتي عالي عزم كردند تا تمام ناشناخته هاي جهان را كشف كنند. 
اين دو برادر، پنجاه و نه ســال قبل با توجه به اينكه امكانات سفر در 
ابتدايي ترين وضع ممكن بود با روحيه اي كنجكاو و عاشق خطر، با 
دو موتور سيكلت و پنجاه دلار پول نقد از تهران به مشهد و بعد مشرق 
زمين و بعدتر اكثرنقاط دنيا سفر كردند. برادراني كه علاوه بر روحيه 
ماجراجويي، قصد اصلي شان شناساندن فرهنگ ايراني به ساير اقوام و 

كشورها و برپايي نمايشگاه هايي از فرهنگ ايراني بود. 
 مــوزه بــرادران اميــدوار، واقــع در مجموعــه تاريخــي 
كاخ-موزه سعدآباد تهران، گنجينه اي از دستاوردهاي سفر اين دو 
برادر محقق، شامل عكس ها، فيلم ها و لوازم سفر است. اين دو برادر 
از صحراي سوزان آفريقا تا جنگل هاي ناشناخته آمازون، از سرماي 
قطب شمال تا قاره هاي آمريكا، اروپا، استراليا را زير پا گذاشتند و از 
نخستين آسيايي هايي بودند كه در سال 1345 همراه گروه علمي 
كشور شيلي، سفر به ششمين قاره ناشــناخته جهان، يعني قطب 

جنوب را تجربه كردند. 

  ماركوپولوهاي ايراني
نخستين سفر اين دو برادر ماجراجو يا ماركوپولوهاي ايراني، 7 سال به 
طول انجاميد و در سال 1340 به ايران بازگشتند و پس از آن بعد از سه 

ماه، به شوق كشف جذابيت ها و يافتن تشابه و تفاوت ملل هاي مختلف 
با اتومبيل سيتروئن 2 سيلندر، از طريق كويت و عربستان سعودي 
رهسپار آفريقا شدند و 3 سال به كشف و جست وجو پرداختند. حاصل 
اين سفر عكس ها، فيلم هاي مستند، اشيا و لوازم زندگي قبايل و اقوام 
آفريقايي بود كه هم اكنون در موزه برادران اميدوار، براي بازديد عموم 
قابل دسترس است. موزه برادران اميدوار شامل مجموعه اي از  آلات 
و ادوار شكار انسان هاي بومي، اســكيموها، آمازون و آفريقا، ظروف 
سفالي از فرهنگ اينكا، حشرات و پرندگان تاكسيدرمي شده،  آلات 
موسيقي قبايل بدوي، سنگواره ها، فســيل ها، مرجان ها و جانوران 
دريايي متعلق به ميليون ها سال پيش و عكس هايي از تمدن هاي 

مختلف و ناشناخته است. 
عبدا... اميدوار در پايان سفر ده ساله شان در كشور شيلي ماند. او در 
حال حاضر سردبيري دو مجله سينمايي، سياحتي را در شهر سانتياگو 
بر عهده دارد و از بنيانگذاران يكي از مراكز سينمايي در اين شهر است. 
عيسي اميدوار، اما در تهران زندگي مي كند و يكشنبه اول هر ماه در 
موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد، حضور پيدا مي كند و به 
سوالات بازديدكنندگان و دانشــجوهاي گردشگري و جهانگردي 
پاسخ مي دهد. موزه برادران اميدوار نخســتين موزه جهانگردي و 
پژوهشي است كه در روز پنجم مهر ماه سال 1382 افتتاح شد. شايد 
به جرات مي توان گفت: نسل حاضر احتياج مبرمي به شناخت اين 
تجربيات و دريافت قدرت جسارت دارد. دور از ذهن نيست گمشده 
نسل حاضر اعتماد به نفس و جرات باشد كه در بازديد اين موزه و ديدن 
فرهنگ هاي مختلف و جسارت اين دو برادر كه با ابتدايي ترين وسايل 
ممكن به قلب حادثه رفتند و از ديدار با اتفاقات پيش رو نهراسيدند تا 
بسته كاملي از تجربيات و تشابه و تفاوت فرهنگي، قومي را در اختيار 

نسل حاضر قرار بدهند، به دست آيد. 
و به قول آقاي عيسي اميدوار: »قصد ما انجام يك عمل قهرمانانه، يا 
ثبت ركورد و... نبود. هرچند كه خود اين عمل بالذات قهرمانانه بود 
و خيلي جاها هم جزو نخستين كساني بوديم كه كار خاصي انجام 

داديم.«
مي توانيم در اين پاييز شــگفت انگيز، هم از طبيعت مجموعه كاخ 
سعدآباد لذت ببريم و هم با بازديد از موزه برادران اميدوار، اندكي بر 
معلوماتمان از فرهنگ اقوام ديگر و اندكي بر جسارت و كنجكاوي 
خود بيفزاييم و همچنين با شــناختن دو برادر پژوهشگر ايراني و 
درك تجربيات آنها، باز هم مفاخر ايران و تلاش هاي بي وقفه شــان 

را ارج بنهيم. 

برادران اميدوار، دو محققي که جهان را با ابتدايي ترين وسايل سياحت کردند  

كشف نقاط گردشگري جهان در نيم قرن پيش

هوای ســبك و مرطوب پاييزی آدم را 
مجبور می كند حتی برای مدتی كوتاه 
و اندك هم شده كوله  بار سفر را ببندد و 
سری به مناطق گردشگری اطراف بزند. 
برای بازديد از جاذبه های گردشگری 
استان نيازی به خرج كردن هزينه فراوان يا سپری كردن زمان 
زياد نيست. كافی است همت كنيم و برای يك روز هم كه شده، 
دل و روحمان را به كوه و دشت و جنگل بسپاريم تا از دغدغه های 

تمام نشدنی زندگی روزمره جدا شويم.
پيشنهاد »كسب و كار« برای گذراندن روزهای پاييزی، ديدار از 
جنگل ابر شاهرود است. سفر به جنگل ابر برای همه كسانی كه 
برای اولين بار به اين جنگل پا گذاشته اند، تجربه بسيار متفاوتی 
است. البته اين سفر برای آنها كه می خواهند راه رفتن روی ابرها 
را تجربه كنند، هيجان انگيزتر خواهد بود. اگر سرتان شلوغ است 
و اوقات كاری شما اجازه اختصاص دادن زمان زياد برای تفريح، 
به شما نمی دهد، می توانيد در هر منطقه ای از استان كه هستيد 
صبح خيلی زود راه بيفتيد و بعد از سپری كردن حداكثر زمان 
5تا 6 ساعت وارد اين منطقه شويد. همچنين می توانيد از تورهای 
متنوعی كه در همه ايام ســال به ويژه بهار و تابستان، اقدام به 
جابه جايی گردشگران به اين منطقه می كنند، استفاده كنيد. 
با يك جست وجوی كوتاه در سايت های اينترنتی می توانيد از 
اطلاعات زمان برگزاری اين تورها مطلع شــويد و با آنها تماس 
بگيريد. به ياد داشته باشيد كه اگر به همراه دوستان و آشنايان به 
اين منطقه سفر می كنيد و می خواهيد از قسمت های بكر وسط 
جنگل ديدن كنيد، حتما يك همراه و راه بلد را با خود ببريد چون 
ممكن است راه را گم كنيد و سفر بر شما تلخ شود. اين را هم بدانيد 
كه در اعماق جنگل ابر اثری از انسان ديده نمی شود. همچنين 
قبل از رفتن، حتما از وضعيت هوا باخبر شويد. چون ممكن است 
به دليل بارندگی، امكان جنگل گردی وجود نداشته باشد و باران 
زمين را لغزنده كرده باشد و شما نتوانيد در مسيرهای باريك تر 
به راحتی به راهتان ادامه دهيــد. اين جنگل در 45 كيلومتری 
شمال شاهرود، در مسير جاده شاهرود به علی آباد، از خاور به 

جنگل اولنگ، از جنوب به كوه قاسم و كوه ابر و 

قطری و از باختر به كوه يخام و تكيانو محدود است.

  چرا جنگل ابر روی ابرها سوار است؟
جنگل ابر درمحلی واقع اســت كه از ضخامت كوه های البرز 
كاسته می شود و ابرهای گرفتار در پشت اين ديواره از لابه لای 
دره ها به سمت جنوب سرازير می شوند، به همين خاطر تقريبا 
از بعدازظهر تا نيمه های شب با سرد شدن هوا، چنان می نمايد 
كه جنگل به روی ابرها سوار شــده است. مجاورت دو ناحيه 
كم فشار و پرفشــار )دشــت گرگان و منطقه ابر( باعث شده 
هروقت زمين انرژی می گيرد، ابرها جابه جا شوند و به نظر برسد 
كه ابرها از آسمان به زمين می آيند. اين منطقه از آن جهت كه 
جغرافيايی خاص دارد و دو منطقه كم ارتفاع و بلند را در كنار 
هم قرار داده، دارای اهميت است به طوری كه شاهد تشكيل 
اقيانوس ابر در اين منطقه هستيم كه پديده كم نظيری در دنيا 

محسوب می شود. 

  تابستان های معتدل برای تفريح
حتی اگر هوس كرديد در روزهای تابستان به اين جنگل سری 
بزنيد، بايد بدانيد كه دمای هوای آنجا حتی در روزهای تابستان 
هم پايين است و متوســط حداكثر دما 20 و حداقل 6 درجه 
سانتی گراد است. دليل اين مساله ارتفاع زياد جنگل از سطح دريا 
است. اتفاق جالبی كه در اكوسيستم منطقه ای اين جنگل وجود 
دارد، تداخل منطقه بيابانی و جنگلی است. به طوری كه می توان 
برگ های درختان پهن را كه مخصوص مناطق جنگلی است، در 

كنار درختان سوزنی برگ كه به مناطق نيمه بيابانی تعلق 
دارند ديد. مشهورترين درخت منطقه اورس است. 

درختی با ريشــه های بلند كــه روی زمين 
می خزد.

  چشمه های ابر
اولين چشــمه ای كه بعد از يك جنگل نــوردی مداوم 
5ساعته به ســمت جنوب می بينيد، چشمه آبشار است. 
از ديگر چشــمه های دائمی منطقه می توان به چشــمه 
»آلوچال« و »آب شرش« اشاره كرد. به غير از اين آبشارها، 
آب قابل آشاميدنی ديگری در اين جنگل وجود ندارد و 
شما بايد آب مصرفی تان را به همراه داشته باشيد.جنگل 
زيبا و خوش  آب و هوای ابر با 35 هزار هكتار وســعت در 
ادامه جنگل های سرسبز شمال كشور است. اين جنگل 
در نزديكی روســتاهای ابر، شــيرين آباد و خاك پيرزن 

واقع شــده و تقريبا مرز استان سمنان و 
استان گلســتان است و در 

پاييز طبيعت زيبايی را از رنگ نارنجی و زرد و به نمايش 
می گذارد.

  هزينه تورهای پايیزی جنگل ابر
تور سه روزه طبيعت گردی جنگل ابر كه شامل پياده روی 
در جنگل و مستقر شدن در كمپ های محلی است، حدود 
345هزار تومان قيمت دارد و مســافت470 كيلومتری 
تهران تا روســتای ابر نيز با وســيله نقليه بدون توقف 8 
ساعت است. سفر جنگل ابر شامل شهر شاهرود، بارگاه 
بايزيد بسطامی، شهر بسطام، شيخ خراقان، روستای ابر، 
 مراتع و جنگل های مشرف به استان گرگان 

است.

روزهای زرد و نارنجی پاييز را به جنگل ابر برويد 

راه رفتـن روی ابرها
    گروه گردشگری 
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اصناف

دو عضو از هيات رئيســه اتاق اصناف 
ايران، ضــرورت جــدي گرفتن امر 
آموزش در حوزه اصناف را از مهم ترين 
برنامه هاي مشترك هيات رئيسه عنوان 
كردند و در اين راستا اعتقاد دارند كه 
ورود فعالان صنوف به دانشگاه و آشنايي با تخصص هاي لازم در 

حوزه كسب و كار بيش از پيش احساس مي شود. 
عضو هيات رئيســه اتاق اصناف ايران در تشــريح مهم ترين 
برنامه هاي اين اتاق، اظهار داشت: نوين سازي اصناف، استفاده از 
ابزار و امكانات مدرن در فرآيند كسب و كار، ساماندهي اصناف و 
جلوگيري از فعاليت واحدهاي صنفي فاقد پروانه كسب، نظارت 
و بازرسي در سطح خرده فروشان، تدوين آيين نامه اي مختص به 
نحوه فعاليت در محيط كسب و كار و تشويق اصناف به استفاده 
از تكنولوژي روز در فعاليت ها، ازجمله برنامه هاي مشــترك 

اعضاي هيات رئيسه است. 
سعيد ممبيني در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: بخش توليد 
در بخش اصناف مظلوم واقع شــده و دولت با ارائه تسهيلات 

بانكي مناسب بايد به دنبال رونق در توليد باشد. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه شــما به عنوان يكي از اعضاي 
هيات رئيســه به دنبال عملياتي شــدن كدام برنامه هستيد، 
عنوان كرد: با توجه به اينكه تخصص من در تجارت الكترونيك 
)آي تي( است، معتقدم كه اين بخش در حوزه اصناف مغفول 
واقع شده اســت. ما بايد بخش آي تي خود را در جهت تسريع 
در فعاليت ها توســعه دهيم تا در زمينه نظارت و بازرســي و 
 همچنين صدور و تمديد پروانه كســب از تكنولوژي هاي لازم 
بهره مند شويم.  اين مقام مسئول در اتاق اصناف اهواز در بخش 
ديگري از صحبت هاي خود با اشــاره به راه اندازي رشته هاي 
مرتبط با اصناف در دانشگاه علمي كاربردي استان خوزستان، 
گفت: به عنوان نخستين اتاق اصناف در كشور مركز دانشگاه 
علمي كاربــردي را راه اندازي كرده ايم. يك هزار دانشــجو در 
مقاطع كارداني و كارشناســي در اين دانشــگاه مشــغول به 

تحصيل هستند. 
ممبيني با اعلام اينكه اين رويه را مي توان در ســاير استان ها 
مدل ســازي كرد، ادامه داد: مديريت كســب و كار، مشاوره 
حقوقي اصناف، ايمني و بهداشــت واحدهاي صنفي، مشاوره 
املاك و تبليغات تجارت ازجمله مباحثي است كه در دانشگاه 

علمي كاربردي اهواز تدريس مي شود. كسبه اي كه داراي پروانه 
كسب هستند در اولويت ورود به اين دانشگاه قرار دارند. 

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران تصريح كرد: حوزه ديگري 
كه علاقه مند به پيگيري آن در جامعه اصناف هســتم، ايجاد 
شهرك هاي صنفي است تا با انتقال صنوف آلاينده و مشاغل 
مزاحم در اين مجموعه، مشــكلات ترافيكي حل شود و مردم 

براي تامين مايحتاج خود به يك نقطه مراجعه كنند. 
وي افزود: استان خوزستان تجربه خوب و با ارزشي را با ايجاد 
چندين شهرك داشته است. انتظار داريم دولت و شهرداري با 
واگذاري زمين به اصناف در مسير پشتيباني از خدمات شهري 

گام هاي موثري بردارند. 

ارتقاي ســطح علمي اصناف به منظور شناسايي 
بازارهاي هدف

 عضو ديگر هيات رئيسه اتاق اصناف ايران اذعان داشت كه قوه 
مجريه و مقننه شــرايط ايفاي نقش بيشتر بخش خصوصي، 
به ويژه اصنــاف را در تصميم گيري هاي مرتبــط مانند بهبود 
فضاي كسب وكار، طرح و برنامه اقتصادي و تدوين را با حضور 
نمايندگان  اصناف دركميســيون هاي مجلس و هيات دولت 
فراهم كنند تا مصوبات مطابق بــا واقعيت هاي موجود جامعه 

باشد و در اجراي قانون مشكل ايجاد نشود. 
محمدعلي صديقــي ادامه داد: كنترل بازار بايد توســط خود 
اصناف انجام شــود و دولت بايد از ورود به بخش هاي تجاري 
به ويژه حوزه اصناف به صورت مستقيم خودداري كند و تجربه 
نشان داده دولت ها نمي توانند تاجر خوب باشند بلكه مي توانند 
ناظرخوبي باشــند.  وي تصريح كرد: ورود برخي نهادها در امر 
ايجاد مراكز تجاري و بازارچه هاي عرضه كالا اشتباه محض و 

خلاف اصول و قواعد تجارت است. 
صديقي افــزود: خصوصي ســازي در عرصه هــاي توليدي و 
خدماتي و... بايد به معني واقعي آن انجام پذيرد، نه به صورت 
خودماني سازي يا خصوصي بازي يا واگذاري آنها به نهادهاي 
شــبه دولتي و افرادخاص. در اين صورت بيشترين آسيب به 

بخش خصوصي و اصناف وارد مي شود. 
وي اظهار كرد: قانون ماليات بر ارزش افزوده كه براي پنج سال 
به صورت آزمايشي پيش بيني شــده بود، دو سال تمديد شد 
و امســال ســال پاياني آن اســت كه به دليل وارداتي بودن 

قانون و بومــي نكــردن آن و همچنين نبود اجــراي صحيح 
آن موجب ركود اقتصادي بيشــتر، ســردرگمي، جمع آوري 
واحدهاي صنفي در بعضي از رسته ها مثل طلا فروشي و انتقال 
سرمايه گذاري به بخش هاي غيرمولد شد.  وي افزود: با توجه 
به اينكه آموزش و ارتقاي سطح علمي اصناف يكي از الزامات 
است، بايد اصناف به سمت كسب دانش و تخصص هاي مورد 

نياز به ويژه در امر بازاريابي و فروش، تبليغات و بســته بندي، 
تعديل هزينه هــاي ثابت با تجهيز به تكنولــوژي روز در همه 
زمينه ها، هم افزايي و هلدينگ، توليد انبوه و افزايش راندمان 
و آشــنايي با تجارت الكترونيك و ايجاد سايبرشــاپ، حضور 
در بازارهاي جهاني، شــناخت مزيت ها و شناسايي بازارهاي 
هدف حركت كنند كــه اين مهم بــا ايجاد دانشــگاه جامع 

علمي كاربردي اصناف ميسر مي شــود.  صديقي تصريح كرد: 
برگــزاري همايش هاي آموزشــي و كاربردي با مشــاركت و 
ترغيب تشــكل هاي صنفي در زمينه هاي توســعه صادرات، 
برندســازي، افزايش بهره وري، كارآفريني، شبكه ســازي و 
 اصلاح شــبكه توزيع همراه با اعطاي گواهينامه، از برنامه هاي 

ضروري است. 

در گفت وگوی »كسب وكار« با دو عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران مطرح شد

تاكيد بر پويايي اصناف در امر آموزش 

رئيــس اتحاديه صنف فروشــندگان 
شــوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي 
تهران اظهــار داشــت: 95 درصد از 
كالاهاي اين صنــف در داخل توليد 

مي شود. 
محمدباقر معتمد در گفت وگو با »كســب وكار« ادامه داد: در 
اوايل انقلاب بخش اعظمي از نياز بازار از طريق واردات انجام 
مي شد و با گذشت زمان توليد كالاهاي باكيفيت داخلي منجر 

به ترغيب واردكنندگان به كاهش واردات شد. 
وي با اعلام اينكه در حال حاضر بازار اين صنف از شرايط خوبي 
برخوردار اســت، گفت: عمده توليدكنندگان كالاهاي خود را 
به خوبي در اختيار واحدهاي صنفي قرار مي دهند و قيمت ها 
مناسب است. رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه 
مطبوع و لوازم جانبي تهران گفت: با كمبود هيچ گونه كالايي در 
بازار سيستم هاي گرمايشي مواجه نيستيم و با توجه به اينكه 
در نيمه دوم سال قرار داريم، نياز بازار از طريق توليدات داخلي 

تامين شده است. 

صادرات سيســتم هاي سرمايشي و گرمايشي به 
كشورهاي اروپايي

محمدباقر معتمد با اعلام اينكه توليدات داخل به كشورهاي 
اروپايي و كشورهاي حوزه خليج فارس صادر مي شود، تصريح 
كرد: به عنوان مثال كشــور يونان از خريــداران ديگ چدني 
كشورمان است و فرانســه و چين خريداران شير فلكه ايراني 
هستند.  وي با اشاره به فعاليت توليدكنندگان متعهد و لايق 
در اين صنعت، گفت: در سال هاي گذشته تشديد تحريم هاي 
غيرعادلانه باعث كاهش صادرات سيســتم هاي گرمايشي و 
سرمايشي شد و خوشــبختانه با روي كار آمدن دولت تدبير و 

اميد، روابط بين المللي بهبود يافته است. 
معتمد ادامه داد: خوشــبختانه توليدكننــدگان به جايگاهي 
رسيدند كه خط توليداتشان تكميل شده است و با به كارگيري 
نيروهاي انساني كه داراي تخصص هاي لازم هستند، به دنبال 

ايجاد فضايي پر رونق در بازار اين صنف هستند. 

زماني تسليم كالاهاي وارداتي بوديم
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم 
جانبي تهران اظهار داشت: روزي تسليم كالاهاي وارداتي بوديم 
و خوشبختانه از اين مسير عبور كرديم و به دنبال رصد كردن 

بازار خارجي و صادرات هستيم. 
وي عنوان كرد: ارائه كالاي باكيفيت و نرخ گذاري هاي مناسب، 

باعث ايجاد جوي رقابتي ميان اعضاي اين صنف شده است. 
محمدباقر معتمد با اشــاره بــه برگزاري مطلوب نمايشــگاه 
بين المللي تاسيسات و سيســتم هاي سرمايشي و گرمايشي 
در هفته گذشته، اظهار داشت: تمامي شــركت كنندگان در 
نمايشگاه حضور بسيار فعالي داشتند و به اعتقاد من حركتي 
بي سابقه را در برگزاري نمايشگاهي ايده آل از خود نشان دادند. 

وي افــزود: حضــور افــراد متخصــص در ارائــه اطلاعات 
بــه بازديدكنندگان نقطه قــوت اين دوره از نمايشــگاه بود.  
رئيس اتحاديــه صنف فروشــندگان شــوفاژ، تهويه مطبوع 
و لوازم جانبــي تهران تاكيد كــرد: اتحاديه بــه دنبال برقرار 
 كردن روابطــي ســالم و رقابتي ميــان توليدكننــدگان و 

فروشندگان است.

رعايت حقوق مصرف كننده، رونق بازار را در پي خواهد   
داشت

معتمد اظهار داشت: طبق ابلاغيه اي كه به اعضاي اين صنف 
اعلام كرديم، مقرر شد تا واحدهاي صنفي از نيروهايي در واحد 
خود استفاده كنند كه به واسطه داشتن اطلاعات فني درباره 
كالاها، باعث اطمينان خاطــر مصرف كنندگان در خريد خود 

باشند.  وي با اشاره به فعاليت بيش از ششصد عضو دارنده پروانه 
كسب در اين صنف، ادامه داد: به تمامي واحدهاي صنفي تحت 
پوشــش اتحاديه اعلام كرديم؛ در زمينه ارائه خدمات پس از 
فروش عملكرد مناسبي از خود داشته باشند و مصرف كنندگان 
 نيز بايد بــه واحدهايي مراجعه كنند كه داراي پروانه كســب 

هستند. 

شــوفاژ،  فروشــندگان  صنــف  اتحاديــه  رئيــس 
گفــت:  تهــران  جانبــي  لــوازم  و  مطبــوع   تهويــه 
حفظ حقــوق مصرف كننــدگان جــزو اهــداف راهبردي 
اتحاديــه محســوب مي شــود و اعتقــاد داريــم كــه از 
 حفــظ حقــوق مصرف كننده بــه رونق بــازار دســت پيدا 

خواهيم كرد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي تهران 

توليد كالاهاي باكيفيت، باعث كاهش واردات شد
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بدون تجربه نخستين شكست، شما هيچ گاه 
به موفقيت نخواهد رسيد. هر كارآفريني را 
كه سراغ بگيريد، مي بينيد كه مدام با ترس از 
شكست در حال سر و كله زدن است. احساس 
ترس را مي توان يك مشكل به حساب آورد، 
چون ترس مي تواند به مرور بر همه چيز در 
زندگي تاثير منفي بگذارد؛ بهره وري شما را 
پايين بياورد، روياهاي تان را خراب  كند و شما 
را از ساختن كسب وكاري كه دوست داريد، 
باز  دارد. ترس لذت زندگي را مي ربايد. براي 
موفقيت در كارآفريني، هر طوري هست بايد 
بر ترس از شكســت فائق آمد. كارآفرينان 
موفق معمولا انسان هاي بي پروايي هستند 
كه از هيچ، كسب وكاري بنا مي كنند، صنايع 
را به هم مي ريزند، رســم و رسوم قراردادي 
را متحول مي كنند، فرهنگ  جديد شــكل 
مي دهند و زندگي  مــردم را بهتر مي كنند. 
ما دندان هاي مان را به هم فشــار مي دهيم، 
تمام توان مان را جمع مي كنيم، ذهن مان را 
متمركز كرده و تغيير ايجاد مي كنيم و گاهي 

مي ترسيم!
براي انجام دادن كارهاي بزرگ بايد بر ترس 
خود غلبه كنيد. ترس يك مشكل يا مساله 
مربوط به كســب وكار نيست. نمي توانيد با 
خرج  كردن پول بيشــتر يا ساعات اضافي 
كار كردن يا خريد يــك نرم افزار يا حتي 
برون سپاري امور اين مشــكل را برطرف 
كنيد. غلبه بر ترس از شكســت راه هاي 
مختلفي دارد كه در ادامه به 4 روش اثربخش 

از بين آنها اشاره مي شود.

  ۱. باور قلبي به اينكه شكست به هر حال 
اتفاق مي افتد

ما از موضوعات ناشناخته مي ترسيم. فكر 
اينكه آيا نتيجــه كارآفريني ما به موفقيت 
كسب وكارمان ختم مي شود يا شكست در 
انتظار ماست؟ فكر كردن به اينكه آيا همه 
انرژي من يك جايي به اتمام خواهد رسيد يا 

مي توانم از اين كارزار كسب وكار جان سالم 
به  در ببرم؟ چقدر سود يا ضرر مالي در انتظار 

من است؟
براي برطــرف كردن ترس خــود، بياييد 
عامل ناشناخته اي كه باعث به وجود آمدن 
احساس ترس مي شود را از سر راه  برداريم؛ 
چگونه؟ براي خود ايمان قلبي ايجاد كنيد كه 
شما بالاخره شكست خواهيد خورد. ما بايد 
طرز فكرمان نســبت به شكست را اصلاح 
كنيم. ممكن است شما در شروع راه اندازي 
يك شركت يا جذب سرمايه شكست خورده 
باشيد، اما هميشه بايد به چيزي كه در اين 
راه به دســت آورديد، نگاه كنيد. شما بعد 
از تجربه شكســت، يك قدم به موفقيت 
نزديك تر هســتيد. درس هاي باارزشي 
فراگرفته ايد و تجربه و دانش بيشــتري به 
دست آورده ايد. توماس اديسون گفت: »من 
مسيرم به موفقيت را با شكست هموار كردم.« 
تپه اي از شكست مي تواند به كوهي از موفقيت 
تبديل شود. پس به ميدان برويد و شكست 
بخوريد! حتي از آن بهتر، تا جايي كه مي توانيد 
سريع تر و زودتر شكست بخوريد. شكست 
موقتي است، اما موفقيت دائمي است. به جاي 
برگشتن و فرار از شكست به سوي آن بدويد. 
اطمينان داشته باشيد كه شما به سمت فاجعه 

نمي دويد؛ به سمت موفقيت مي دويد!

   ۲. علت اصلي ترس خود را بيابيد و آن را 
برطرف كنيد

وقتي ما از شكست مي ترسيم، در نقطه اي حياتي 
از پيشرفت هستيم. پيش خود اعتراف مي كنيم 
كه يك چيزي، يك قدرتي از ما بزرگ تر است. در 
اين مورد خاص، آن قدرت بزرگ تر، ترس ماست. 
يك قدم به عقب برداريد و از خود اين ســوال را 
بپرسيد: »من واقعا از چه مي ترسم؟« ترس، يك 
پاسخ دقيق و روشن براي اين سوال نيست. چيز 
بيشتري وجود دارد؛ يك موضوع مستحكم. به 
فكر كردن ادامه دهيد و هر آنچه باعث ترس شما 
مي شود را فهرست كنيد: 

- من مي ترســم كه به قدر كافي سرمايه 
جذب نكنيم.

- من مي ترسم بهينه سازي موتور جستجو 
را خراب كنم.

- من مي ترسم توليدكننده ها به ضرب العجل 
توليد نرسند.

 - من از نداشتن شــبكه ارتباطي گسترده
 مي ترسم.

- مــن مي ترســم بازاريابــي محتوايم 
به دردنخور باشد.

الان كمي بهتر شــد. حالا ســعي كنيد 
ترس هاي تان را به اهــداف واقعي خود در 
كارآفريني و چالش هاي محكم مســير، 
مرتبط كنيد. كار ساده اي نيست و به تمرين 
نياز دارد، ولي زماني كه ياد گرفتيد منشــأ 
ترس خود را بيابيد راحت تر مي توانيد آن 

را برطرف كنيد. 

  ۳. هرگز از پيگيري اهداف خود دست 
نكشيد

ترس شــما هرگز نبايد اهداف تان را از بين 
ببرد يا تحت تاثير قرار دهد. به همان نسبت 
كه ترس شــما بزرگ و واقعــي به نظرتان 
مي رســد، روياها و اهداف تان هم بزرگ و 
واقعي هســتند؛ پس كوتاه نياييد. وقتي 
بپذيريد شكســت وجود دارد و به هر حال 
ممكن اســت پيش بيايــد، خيلي زودتر، 
برنامه اي براي دوباره برخاســتن تدارك 
مي بينيد. حتي كســب وكاري ديگر براي 
شروعي مجدد، هدفي ديگر براي دستيابي 
و چالشي متفاوت براي غلبه كردن. وقتي 
به اين باور برســيد، حتي اگــر بدترين 
ترس هاي تان تبديل به واقعيت شــوند، 
هميشه هدفي براي پيگيري خواهيد داشت. 

  4. كاري را كه از آن مي ترســيد، انجام 
دهيد

وقتي همان كاري كه از آن مي ترسيد را انجام 
مي دهيد، ترس فرار مي كند. از شكســت 

مي ترسيد؟ پس برويد و شكست بخوريد. 
ما معمولا به طرز عجيبي از همان چيزي كه 

بيشتر مي خواهيم،
 بيشتر مي ترسيم. اگر تنها باور كنيم كه روي 
ديگر ترس ما موفقيت اســت آنگاه تمايل 
بيشــتري براي انجام آنچه از آن مي ترسيم، 
خواهيم داشــت. البته گفتن اين حرف ها و 
نوشتن اين موارد از انجام آنها خيلي راحت تر 
است. اساســا انجام دادن هرگز كار آساني 

نيست؛ اما پرپاداش است.
 Inc.   :منبع
ترجمه: روزآفرين

4 راه غلبه بر ترس از شكست در كارآفريني

بازاريابي مويرگي چيست؟
بازاريابي مويرگي شامل توزيع مويرگي رساندن 
محصولات تا آخرين فروشنده است. مويرگ ها، 
رگ هاي كوچكي هستند كه وظيفه رساندن خون 
به سلول ها را بر عهده دارند و با اين استعاره، نظام 
توزيع مويرگي شكل گرفته است. توزيع مويرگي 
نظام و تفكري است كه بايد در تمام بنگاه هاي 
اقتصادي مورد توجه جدي قــرار گيرد. توزيع 
مويرگي فقط خاص شركت هاي عرضه كننده 
محصولات صنايع غذايي و بهداشتي و آرايشي 
نيست. بازاريابی مويرگی  به شرط زمينه سازی و 
پياده سازی درست آن در مرحله  تدوين استراتژی 
و همخوانی آن با ساير تاكتيک ها نظير ارتباطات، 
قيمت گذاری و... و از همه مهم تر جذب و آموزش 
بازاريابی صحيح منابع انسانی شايسته، مزايای 

فراوانی خواهد داشت كه عبارتند از: 
۱-  جمع آوری اطلاعات دقيق تــر و به روزتر 

از بازار
۲- پوشش بيشتر بازار

۳- ارتباطات گسترده تر با مشتريان
۴- كاهش ريسک از دست   دادن مشتری 

۵- كاهش سوختی پول
۶- افزايش قدرت چانه زنی شركت

۷- كاهش احتمال شكل گيری رقبای جديد
۸- كاهش امكان زيرفروشی

۹- جريان دائم نقدينگی
۱۰-  امكان تفويض اختيار بيشتر به شعبات

۱۱- گسترش سهم بازار در بين عاملان فروش 
بيشتر و ياوران بيشتر در بازار

۱۲-افزايش چابكی سازمان و امكان سريع تر 
پياده  شدن تفكرات شركت در بازار

۱۳- پيشينه ســازی فروش بــا به كارگيری 
نيروهای شايسته و آموزش مناسب آنها

۱۴- ارائه   خدمات بهتر و بيشتر به مشتريان با 
سرعت مناسب 

۱۵- افزايش انعطاف پذيری در برابر تغييرات 
احتمالی بازار

۱۶- كنترل بيشتر بر هويت برند
۱۷- همترازی بيشــتر هدف های شركت با 

هدف های مشتريان 
www. qmpmarketing. com

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مســاله مهمي كه اين 
روزهــا در دوره ها 
و مشــاوره هاي 
سازماني بسيار 
بــا آن روبه رو 
 ، م مي شــو
اين اســت كه 
برخــي مديران 
نســبت به كاركنان خود 
كاملا بي اعتمادند و گمان مي كنند 
كه كاركنان اصلا آنها را درك نمي كنند و 
آنطور كه آنها مي خواهند، كار نمي كنند؛ ازاين رو 
سرخورده شده اند. شما به عنوان يك مدير بايد هرگونه 

احساس ياس، نوميدي و بي اعتمادي نسبت به كاركنان 
خود را كه مبناي آن چيزي جز »هوس واهي ســازمان 
كامل« نيست، از خودتان دور كنيد. توجه داشته باشيد، 
اين ديدگاه كه گاهي اوقات ما انسان ها اساسا غير قابل 
اعتماد هستيم و بايد مجبورمان كنند تا از طريق دستور، 
اجبار و خطوط اقتدار وظيفه مان را انجام دهيم را بايد كنار 
بگذاريد و به جاي آن بايد ايمان تان را نسبت به انسان ها 
محكم نگاه داريد و به اين علم و ايمان داشته باشيد كه 
انسان ها، همه مشتاق فراگيري و مستعد گذشت و تعالي 
و احساس مسئوليت فردي هستند. بنابراين اين پديده 
خيالي و واهي، اقتدار برمبناي قدرت مقام را با واقعيت 

ملموس اقتدار برمبناي اعتماد و اعتبار جايگزين كنيد. 
@PracticalManagement

به انسان ها  ايمان داشته باشيد
نقش خانــواده، مدرســه و پليس در پيشــگيري از 

آسيب پذيري دانش آموزان
دانش آموزان ســرمايه هاي فرداي جامعه هستند كه سرمايهگذاري براي 
آموزش و پرورش آنان، اصلي تريــن وظيفه نظام آموزشــي و والدين به 
صورت توأمان است. ســرمايهگذاري بلندمدتي كه مستقيما بر پيشرفت 
و سلامت جامعه تاثيرگذار اســت. گذشــته از امر آموزش كه به صورت 
رسمي انجام مي پذيرد، پرورش و تربيت كودكان امر مغفول مانده اي است 
كه هم از طرف سيستم رسمي و هم از طرف خانواده ها كمتر به آن توجه 
مي شود. از طرفي سبک زندگي مدرن امروزي به ايجاد شكاف عاطفي ميان 
والدين و فرزندان منجر شده كه توجه كمتر خانواده را به تربيت و پرورش 
فرزندان در پي داشته است. علاوه بر اين موارد پيچيدگي و تغييرات مداوم 
اجتماعي، جامعه را مستعد انواع آسيب ها مي كند و دانش آموزان، اين نسل 
نوپا را در معرض اين معضلات اجتماعي قرار مي دهد.  نيروي انتظامي به 
عنوان يكي از نهاد هاي رسمي كشور با توجه به دانش، دسترسي به آمار و 
تجارب چندين ساله خود در چارچوب راهبرد پيشگيري اجتماعي مبتني 
بر تعامل منطقي و دوســويه، به ويژه با آموزش و پرورش، از هيچ تلاشي 

دريغ نمي كند. 

 رفتارهاي مخاطره آميز كودك در نقش عابر پياده
- دويدن ناگهاني به سمت خيابان

- رها كردن دست بزرگ تر خود هنگام عبور از خيابان
- عبور از خيابان از محل هاي غيرمجاز

- بي توجهي به چراغ عابر پياده
- بازي كردن در خيابان

- شوخي كردن در سطح سواره رو
- دويدن به دنبال وسيله نقليه

- مطالعه در خيابان
- قدم زدن چند نفره در سطح سواره رو

- عجله هنگام گذشتن از سطح سواره رو
- عبور در شب از خيابان با لباس تيره و در روشنايي ناكافي

- توجه نكردن به جهت حركت وسايل نقليه در خيابان
- عبور كردن از جلوي وسيله نقليه عمومي 

- عبور از محل پيچ كه در آن رانندگان فاقد ميدان ديد مناسب هستند
- پريدن از نرده هاي وسط خيابان

 رفتارهاي كودك در نقش سرنشين
- نبستن كمربند ايمني در خودرو

- نشستن در صندلي جلو
- گفتگو با راننده

- بازي كردن با دنده و فرمان خودرو
- باز كردن در خودرو قبل از توقف كامل

- مسدود كردن ديد پشت سر راننده
- تشويق راننده به تند راندن و صحبت كردن بيش از حد با راننده

- شلوغي و ايجاد سر و صدا در سرويس مدرسه

  پيشنهادهايي براي اصلاح رفتار كودكان
 گام نخست آموزش ترافيک از خانواده آغاز مي شود و اگر افراد خانواده با 
فرهنگ ترافيک آشنا شوند و در رفتار خود آن را رعايت كنند، مي توانند بر 

فرزندان خود نيز تاثير بگذارند. 
 مرحله دوم آموزش در مهدكودك هاست. مربيان مهدكودك مي توانند به صورت 
نظري و عملي كودكان را با عبور و مرور و خطراتي كه آنها را تهديد مي كند، آشنا 

سازند. مي توان از بازي ها و اشعار و نقاشي براي آموزش بهره گرفت. 
مرحله ســوم آموزش، زماني اســت كه كودك وارد دبستان مي شود. اين 
مرحله در صورت عدم توجه كافي مي تواند خطرناك ترين مرحله باشــد، 
زيرا عوامل گوناگوني در اين گروه سني موجب افزايش خطرات مي شود، از 
جمله طولاني بودن و خطرزا بودن مسير خانه به مدرسه، بازيگوشي كودك، 
شوخي با همكلاسي ها، تمايل به تنهايي رفتن و به طور مستقل كار كردن.  
پيشنهاد مي شود اوليا ضمن شناخت مسير ايمن خانه و مدرسه، چند روز 
اين مســير را به همراه فرزند خود طي كنند تا كودك با مشكلات مسير 
آشنا شود و يک روز هم مي توانند بي آنكه كودك بفهمد، مراقب او باشند. 

 مرحله چهارم زماني است كه كودك وارد دوره راهنمايي مي شود. در اين 
مرحله از آموزش، مدرسه نيز مسئوليت هماهنگي با اوليا را دارد. بايد ضمن 
انتخاب گذربان يــا پليس براي كمک به دانش آمــوزان براي عبور ايمن، 

دانش آموزان را فعالانه درگير كرد. 
 از اوليا و مربيان انتظار مي رود كه آداب و رسوم رايج پذيرفته شده از جمله 
فرهنگ ترافيک را به كودكان آموزش دهند. آنان بايد به اتفاق كودكان در 
معابر حاضر شــوند، پياده رو و انواع خطوط عرضي و طولي مانند خطوط 
ايست و گذرگاه عابر پياده، انواع چراغ هاي راهنمايي )ويژه عابران و وسيله 
نقليه( تابلوها و پل هاي روگذر عابران را معرفي كرده و مفاهيم هركدام از 
آنها را بازگو كنند، چگونگي عبور از ايــن محل ها به خصوص خيابان هاي 
يک طرفه و دوطرفه را تعليم دهند و تمام خطرات و سوانحي كه در صورت 
عدم رعايت قوانين، جان آنان را تهديد مي كنند را بازگو كرده و با توجه به 
سن و ميزان يادگيري و موقعيت اجتماعي كودكان، تمام زواياي موضوع 
را براي آنها تشــريح كنند.  با همه اينها نقش خانواده از ســاير نهادهاي 
جامعه در اين زمينه مهم تر است؛ بدون شک آموزش فرهنگ ترافيک به 
كودكان كه گاه از سوي پليس، مدرسه و ساير گروه هاي اجتماعي تدارك 
ديده مي شود، بدون هماهنگي و اتفاق نظر با خانواده، بي تاثير خواهد بود.  
موضوعاتي كه مطرح شــد، مســائل مربوط به حوزه ترافيک بود؛ مسائل 
ديگري هم وجود دارد كه مي تواند براي كودكان در مسير خانه به مدرسه 
يک تهديد محسوب شــود. شــايد مطرح كردن همه خطرات به تفصيل 
ضرورتي نداشته باشــد؛ اما به صورت تيتروار به راهكارهاي مقابله با اين 

تهديدها اشاره مي كنيم: 
- به كودكان مان تاكيد كنيم كه به هيچ وجــه از افراد غريبه هديه يا مواد 

خوراكي قبول نكنند. 
- به آنها بياموزيم كه هرگز سوار اتومبيل يا موتورسيكلت افراد غريبه نشوند. 

- از فرزندان مان بخواهيم كه حتــي كوچک ترين خطرها و تهديدهايي را 
كه از سوي ديگران در مسير مدرســه با آن مواجه مي شوند، به خانواده و 

مسئولان مدرسه اطلاع دهند. 
- وقت  شناســي و نظم را به فرزندان مان بياموزيم و به آنها تاكيد كنيم كه 

بلافاصله پس از تعطيل شدن مدرسه، به منزل مراجعه كنند. 
- بــه كودكان مان تاكيد كنيم كه تحت هيچ شــرايطي از وســايل نقليه 

شخصي ديگران براي عبور و مرور استفاده نكنند. 
- كودكان مان را از مســائلي كه در حوزه مســائل اخلاقــي آنها را تهديد 

مي كند، بدون انتقال ترس و با بياني مناسب آگاه كنيم. 
تهيه كننده: معاونت اجتماعي فاتب- اداره آموزش و مشاركت 
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